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هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

پیروزی فراگیر  
۰۲ و ۰۳

نگاهی به دیدگاه و کنش دو ائتلاف شاخص در انتخابات اتاق بازرگانی اصفهان؛

 گزارش

پروژه نافرجام
داستان از یک ایده بخش خصوصی آغاز شد. بهترین محور، 
برای توســعه اقتصاد اســتان که ایده پردازان آن در همان 
روزهای اول اجرای طرح، کنار گذاشــته شــدند و با سیر 
مدیریت دولتی، این حرکت لاک پشــت وار پیش می رود. 
امروزه در اکثر کشورهای جهان بنادر خشک نقش مهمی 
در بهبود و توسعه وضعیت حمل و نقل کالا به ویژه کالای 
کانتینری دارند. اما اصفهان به دلیل مزیت های گســترده 
لجستیکی از جمله مرکزیت کشور، همجواری با خطوط 
اصلی ریلی و مراکز بزرگ صنعتی و تجاری، دسترســی به 

بزرگراه ها و جاده های...

 گزارش

متـــروکِشـــی
عملیات عمرانی حفاری تونل خط دوم متروی اصفهان 
با حضور مدیران شهری، استانی و اصحاب رسانه به طور 
رسمی آغاز شد تا خط 25 کیلومتری مترو اصفهان که 
شمال شرق اصفهان را به غرب پیوند خواهد داد از اولین 
ایستگاه در منطقه دارک شــروع و در نهایت به عنوان 
اولین خطی کــه به یکی از شهرســتان های همجوار 
اصفهان متصل می شــود، به میدان شهدای خمینی 
شهر ختم شود. روابط عمومی شــهرداری اصفهان در 
تشریح ویژگی های اینمســیر می گوید: در خط دوم 

متروی اصفهان ....

۰۵

۰۴
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  نوسان: »اصفهان در هفته ای 
که گذشت« رویداد مهمی را 
به خود دید. رقابتی که برای 
اعضای  نظرات  و  آراء  جلب 
اتاق بازرگانی اصفهان از مدت 
کاندیداهای  میان  پیش  ها 
متعدد آغاز شده بود، روز ۱۱ 
و  رسید  پایان  به  اسفندماه 
اسامی اعضای ۱5 نفره هیئت 
نمایندگان منتخب نهمین دوره انتخاباتِ اصلی ترین پارلمان بخش 

خصوصی استان، از درون صندوق ها بیرون آمد.

اخیرصدرنشینی ائتلاف تولید و تجارت
ائتلاف تولید و تجارت، را بی شک می توان برنده اصلی این دوره انتخابات 
اتاق بازرگانی دانست. مطابق آرای اعلام شده در حالی که ائتلاف رقیب 
تنها 2 نفر را وارد هیئت نمایندگان نهمین دوره انتخابات اتاق کرد، این 
ائتلاف با کسب 13 رای، توانست اکثریت نمایندگان اتاق بازرگانی را 
تصاحب کند. بر این اساس از گروه بازرگانی مسعود گلشیرازی، اکبر لباف، 
احمد پزنده، رضا برادران و مجتبی کاروان حایز بالاترین رای شدند. فرشته 
امینی، بهرام سبحانی، محمدرضا رجالی، رسول رنجبران و اصغر اخوان 
مقدم نیز در گروه صنعت وارد هیئت نمایندگان اتاق شدند و حمیدرضا 
قلمکاری، غلامرضا اخوان فرید و محمد صادقی از گروه کشاورزی و سید 
عبدالوهاب سهل آبادی و احمد خوروش نیز در گروه معدن وارد هیئت 

نمایندگان نهمین دوره انتخابات اتاق بازرگانی اصفهان شدند.

آغاز عملیات احداث خط دو مترو
آغاز عملیات اجرایی حفاری تونل خط دو قطار شهری اصفهان دیگر 
رویدادی است که در هفته اخیر رخ داد. این خط که حد فاصل ایستگاه 
دارک شهرک امام حسین )ع( تا ایستگاه امام علی )ع( را تحت پوشش 
قرار می دهد، به گفته مدیرعامل سازمان قطار شهری شهرداری اصفهان، 
با هزینه ای بالغ بر 2 هزار میلیارد ریال انجام خواهد شد. او همچنین از 
اختصاص 2۰۷ میلیارد تومان به عنوان مبلغ اولیه برای حفاری خبر داده 
و اعلام کرده است که حفاری طی دو الی سه سال آینده تا میدان امام 
علی)ع( انجام می شود. خط دو مترو اصفهان شامل 24 ایستگاه، 3  فاز و 
طول 25 کیلومتر است. خبر دیگر در این خصوص اینکه به گفته شهردار 
اصفهان، امسال بیش از 5۰۰ میلیارد تومان اوراق مشارکت برای قطار 
شهری اصفهان خریداری شده که تا کنون بیش از 2۰۰ میلیارد تومان 
آن صرف اقدامات اولیه و خرید میلگرد برای خط دو مترو شده است. 
او تعداد فعلی مسافران مترو را حدود 8۰ هزار نفر دانسته و تاکید کرده 
است که درصورت احداث خط دو مترو، این تعداد به بیش از 1۰۰ هزار 

نفر افزایش یابد.

دولت دست به جیب شود!
در حالی که در آستانه سال 98 زمزمه های افزایش نرخ ارز و متعاقب آن 
افزایش قیمت سایر کالاهای اساسی و ضروری مردم در سال آینده به گوش 
می رسد، مصوبه افزایش حقوق همه کارکنان دولت و بازنشستگان تا سقف 
4۰۰ هزار تومان در مجلس شورای اسلامی تصویب شد. این پیشنهاد 
الحاقی که  در جلسه علنی روز شنبه 11 اسفندماه مجلس شورای اسلامی 
از سوی حمیدرضا حاجی بابایی، نماینده مردم همدان مطرح شده، با 121 
رای موافق،۷۷ رای مخالف و ۶ رای ممتنع از 21۰ نماینده حاضر مواجه 
شده است. بر این اساس حقوق ثابت گروه های حقوق بگیر از قبیل هیات 
های علمی، قضات و کارکنان کشوری و لشگری و بازنشستگان کشوری و 
لشگری کلیه دستگاه های اجرایی و همچنین وزارت اطلاعات و سازمان 
انرژی اتمی از ابتدای سال 98 به میزان چهار میلیون ریال افزایش می یابد، 
علاوه بر این افزایش جز یک ضریب ریالی سالانه مشمولین این بند نسبت 
به ضریب ریالی سال 9۷ به میزان تا 1۰ درصد افزایش می یابد. این در 
حالیست که محمدباقر نوبخت، رئیس سازمان برنامه و بودجه در نامه ای 
به رئیس مجلس عنوان کرده که مصوبه افزایش 4۰۰ هزار تومانی تمامی 

حقوق ها اعم از کارکنان شاغل و بازنشسته قابلیت اجرا ندارد.

تازه های میراثی
تدوین 5۰۰ شاخص علمی در راستای توسعه پایدار میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری استان اصفهان و موافقت با صدور مجوز اولیه 
تاسیس 21 مجموعه گردشگری جدید در استان از اخبار مهم هفته اخیر 
در حوزه میراث فرهنگی است. درباره خبر نخست که از سوی مدیر کل 
میراث فرهنگی استان اعلام شده، در این طرح که در قالب یک پروژه 
پژو.هشی انجام شده، 5۰۰ شاخص علمی جهت نظارت بر عملکرد ادارۀ 
کل میراث فرهنگی استان در حوزه های ستادی )مدیر کل(، حوزه های 
صنایع  گردشگری،  گذاری،  سرمایه  فرهنگی،  میراث  مدیریت،  توسعه 
دستی، گردشگری و حفاظت از آثار تاریخی تدوین شده است. درباره 
خبر دوم هم که درباره صدور مجوز اولیه تاسیس 21 مجموعه گردشگری 
جدید در استان است و در چهاردهمین نشست کمیته فنی سرمایه گذاری 
اداره میراث فرهنگی استان ارائه شده، با تاسیس 5 مجموعه گردشگری، 
شامل تاسیس یک مهمانپذیر، 3 اقامتگاه سنتی و یک سفره خانه سنتی 
در شهر اصفهان موافقت شده است که منجر به نجات 3 خانه تاریخی در 
شهر اصفهان نیز خواهد شد. از دیگر طرح های مورد تایید در این نشست، 
تاسیس یک سفره خانه سنتی در خمینی شهر، 2 سفره خانه سنتی در 
مبارکه، یک سفره خانه سنتی در نائین، ارائه  مجوز اولیه تاسیس یک 
رستوران بین راهی در خوروبیابانک، یک مجتمع گردشگری در منطقه 
شرق اصفهان، یک مجتمع گردشگری در ورودی شهرستان خوانسار، دو 
مجتمع گردشگری در گلپایگان و یک کمپینگ گردشگری در نطنز است.

نخست وزیر ارمنستان در اصفهان
در شهری که از قرن ها پیش تا کنون یکی از مراکز اصلی سکونت ارامنه 
محسوب می شود، سفر نخست وزیر ارمنستان رویدادی قابل توجه برای 
جمع کثیری از شهروندان است. ارامنه ساکن اصفهان روز پنجشنبه نهم 
اسفندماه میزبان نخست وزیر کشورشان و همسرش بودند. یکول پاشینیان 
در صدر یک هیات بلند پایه سیاسی و اقتصادی روز پنجشنبه وارد اصفهان 
شد و ضمن دیدار با استاندار اصفهان، از زاینده رود، آثار تاریخی پل خواجو، 
میدان نقش جهان، مسجد امام، بازار قیصریه و مسجد شیخ لطف الله و 
کلیسای وانک بازدید کرد. او هچنین در پایان سفرش در باشگاه آرارات با 

ارامنه ساکن اصفهان دیدار و سخنرانی کرد.

رییس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان چادگان گفت: از 35 گونه از پرندگان آبزی و 
کنار آبزی دریاچه سد زاینده رود سرشماری شد. مجتبی حاجتی، اظهار کرد: امسال هم طبق 
روال سالیان گذشته سرشماری پرندگان از دریاچه سد زاینده رود با حضور کارشناسان استان 
و فعالان محیط زیست و با مدیریت و همکاری پرسنل اداره حفاظت محیط زیست شهرستان 
چادگان انجام شد.شایان ذکر است، هر ساله، ایران میزبان گونه های نادری از پرندگان مهاجر 

است که از شمال به سمت مناطق جنوبی کوچ می کنند.

نرخ تورم کل کشور در بهمن ماه 9۷ برابر 23,5 درصد است که در دهک های مختلف هزینه ای 
در بازه 22.5 درصد برای دهک اول تا 25.3 درصد برای دهک دهم نوسان دارد. براساس 
اعلام مرکز آمار، فاصله تورمی دهک ها در بهمن ماه به 2,8 درصد رسید که نسبت به ماه قبل 
۰.1 واحد  درصد افزایش نشان می دهد. شاخص قیمت مصرف کننده، براساس دهک های 
هزینه ای بهمن 139۷ از سوی مرکز آمار منتشر شد. براساس اعداد مربوط به تورم در میان 

دهک های مختلف هزینه ای، فاصله تورمی دهک ها در این ماه به 2,8 درصد رسید.

   نوسان: استاد اقتصاد دانشگاه اصفهان 
در تحلیل وضعیت کنونی اقتصاد کشور 
گفت: از آنجایی که نــرخ تورم مزمن و 
طی یک سال گذشته تشــدید یافت، 
انگیزه های سرمایه گذاری کاهش یافت 

و این به بدتر شدن شرایط دامن زد.
کمیل طیبی، با اشاره به وقوع بحران های 
سیاسی طی ســه ماه اخیر در کشور، 
گفت: تمام این عوامل قادر به اثرگذاری 
بر روی بازار است، به ویژه در پایان سال 
تقاضای اضافی و عمومی همچون تقاضا 
برای سفر و ... افزایش می یابد که به طور 
ناخودآگاه بر روی قیمت ها اثرگذار است. 
وی با تاکید بر اینکه بعید به نظر می رسد 
دوباره شاهد شرایط حباب گونه نرخ ارز 
و طلا در سال 98 باشیم، اظهار کرد: این 
افزایش نرخ قبلا تجربه شــده و حباب  

قیمت ها در سال 9۷ شکل گرفت.
طیبی با بیــان اینکه ایجــاد انتظارات 
مختلف در بازارهای مالــی نیز متاثر از 
وضعیت سیاســی فعلی اســت، اظهار 
کرد: ایــن انتظارات به ویــژه مربوط به 
»FATF« و چنین معاهداتی است که 
به شــدت بر وضعیت اقتصادی اثرگذار 
است. وی با ارزیابی میزان رشد نرخ تورم 
در کشــور، گفت: باید توجه داشت که 
پدیده تورمی در مدت یک سال و نه در دو 
ماه رخ داده است. شاید در برخی کالاها 
مانند گوشت نرخ رشد تورم بحرانی شده 
باشد، اما این رشــد در طول سال اتفاق 
افتاده است، نه اینکه جهش قیمت طی 

یکی دو ماه اخیر رخ داده باشد.
استاد اقتصاد دانشــگاه اصفهان تاکید 
کرد: این مسئله به شرایط مزمن شده 
اقتصــادی بازمی گــردد. وقتی عدم 
تخصیص منابع رخ دهد، تبعات آن در 
جایی خودش را نشــان می دهد. وی با 
اشاره به کاهش قدرت خرید مردم طی 
یک سال گذشــته، اظهار کرد: بهترین 
شــاخص برای تخمین میزان قدرت 
خرید مردم همان نرخ تورم و یا رشد نرخ 
تورم است و بر این اساس معتقدم کشور 
در مجموع بین 35 تــا 4۰ درصد نرخ 
تورم سالانه داشته و قدرت خرید نیز به 

همان میزان کاهش یافته است.
طیبی افزود: هرچند اگر در برخی کالاها 
دو ســه برابر افزایش قیمت داشته ایم، 
اما نبایــد چنین تلقی شــود که قدرت 
خرید مردم نیز دو تا ســه برابر کاهش 
یافته است، به هر حال در این میان یک 
جابجایی اتفاق می افتد و افزایش قیمت 
در جایــی جبران می شــود. وی درباره 
افزایش دستمزدها در پایان سال، افزایش 
نقدینگی و بــه دنبــال آن افزایش نرخ 
تورم، گفت: مشکل اصلی همین افزایش 
نقدینگی است که هر سه سال یک بار دو 

برابر شده و موجب گرانی ها می شود.
این استاد اقتصاد افزود: افزایش دستمزد 
به منزله افزایش هزینه تولید است که 

ناگزیر افزایش می یابد.
 این دارایی های سرگردان و تورم زا گاه 
به ســمت بازار طــلا و ارز و گاه در بازار 
خودرو اقتصاد کشور را دچار نابسامانی 
می کنند. طیبی با پیش بینی نرخ ارز در 
سال 98، گفت: دلار شرایط نامطمئنی 
دارد و به صــورت دســتوری کنترل 
می شود، اما در مجموع معتقدم ارز روند 
افزایشی خواهد داشت. عواملی همچون 
تحریم ها و کاهش ارزش پول نیز طبیعتا 
سیگنال هایی است که منجر به افزایش 

نرخ دلار می شود.

ساکنان تازه »اتاق«!

٢٣,٥ درصد نرخ تورم بهمن ماهسرشماری پرندگان دریاچه سد زاینده رود
رویداد

 گزارش

در اصفهان اما رقابت ها با جذابیت بیشتری 
به اوج خود رسید و اتاق بازرگانی یکی از داغ 
ترین انتخابات خود را تجربه کرد. در حالی 
که نظر سنجی ها در روزهای ابتدایی نشان 
دهنده عدم تمایل بسیاری از اعضای اتاق 
برای حضور در انتخابات بود؛ در نهایت، حضور 
بیش از 11۰۰ نفر در انتخابات روز 11 اسفند، 
مشارکت را به بالای 5۰ درصد رساند و همین 
حضور خاکستری ها، نتایج به طرز اعجاب 

آوری تغییر داد.

رقابت ۳۰ نفره 
برای کرسی های پانزده گانه

با وجود حضور برخی از چهره های سرشناس 
مدیرعامل  زاده،  یزدی  منصور  همچون 
ذوب آهن، در بین کاندیداهای مستقل، این 
دور از انتخابات اتاق اصفهان بار دیگر به دو 
لیست ختم شد و دو قطبی به وجود آمده، 
جنجال های زیادی را در محافل اقتصادی 
ایجاد کرد. این بار، مرزبندی ها جدی تر 
ترسیم شد و اعضای هر لیست از نظر دیدگاه، 
کاملا  ها  برنامه  و  کاری  ماهیت  عملکرد، 
قابل تشخیص بودند. به نوعی، عرصه رقابت 
رقابت  میدان  اصفهان،  اتاق  نهم  انتخابات 
صاحبان هلدینگ های بزرگ و با سابقه در 
مقابل صاحبان شرکت های کوچک و متوسط 

و فعالان حوزه استارپی قلمداد می شد.
در یک سمت این رقابت، مجمع تشکل ها 
سید  لیستی  سر  به  اقتصادی  فعالان  و 
سمت  در  و  بود  سهل آبادی  عبدالوهاب 
دیگر نیز، فهرست ائتلاف تولید و تجارت به 
قرار گرفت.  گلشیرازی  سرلیستی مسعود 

تقابل دو رویکرد
انتخابات اتاق اصفهان در این دوره، به تقابل 
بخش  پارلمان  اداره  در  رویکرد  دو  جدی 
خصوصی منتج شد. گروه اول، وظیفه اتاق را 
باز کردن درهای بسته اتاق به روی همه اقشار 
و علاقمندان به فعالیت اقتصادی و اجتماعی 

می دانست و اعتقاد داشت در چارچوب تعامل 
با دولت باید موانع کسب و کار را بررسی و 
مرتفع ساخت. حاضرین در فهرست مجمع 
تشکل ها و موافقان آن ها، خواستار تداوم 
بودند  جدید  دور  در  هشتم  اتاق  رویکرد 
مناسب  عملکرد  اعضا،  تعداد  افزایش  و 
کمیسیون های تحت هدایت )آموزش، پایش 
و سیاستگذاری، حمایت از سرمایه گذاری، 
معدن، مسؤولیت های اجتماعی( و شوراهای 
عالی جوانان و بانوان، حضور در JCI، حضور 
جهان،  بازرگانی  برتر  های  اتاق  جمع  در 
تمرکز بر آموزش اعضا و... را به عنوان برگ 
برنده و  از اقدامات مثبت این هیأت رئیسه 
ارزیابی و به پشتوانه همین اعتقاد، حمایت 
خود را از فهرست مجمع »تشکل ها و فعالان 

اقتصادی« اعلام می کردند. 
این دیدگاه اما در نگاه گروه دوم به گونه ای 
متفاوت تعبیر می شد. گروه دیگر اعتقاد 
داشت که چارچوب وظایف اتاق تعامل با 
اعضا و پیگیری مشکلات آنهاست و رفع موانع 
کسب و کار با تکیه بر توان بخش خصوصی 

واقعی میسر است. این گروه انتقاداتی جدی به 
عملکرد هیأت رئیسه فعلی داشت و اقدامات 
اتاق هشتم را در بسیاری از جهات، خارج از 
حیطه وظایف اتاق بازرگانی می دانست. آنها 
معتقد بودند، اقداماتی نظیر افزایش قابل 
عمومی،  برنامه های  برگزاری  اعضا،  توجه 
افزایش سفرهای خارجی و مواردی از این 
دست، باعث صرف بودجه های غیرضروری 
برای اتاق شده و باعث گردیده تا اتاق از وظیفه 
اصلی خود که بهبود فضای کسب وکار برای 
اعضا و فعالان اقتصادی است خارج و درگیر 
مسائل سیاسی و اجتماعی نامربوط می شود. 
این گروه که موجودیت خود در انتخابات را با 
تشکیل ائتلاف فراگیر »تولید و تجارت« علنی 
ساخته، معتقد بود، وضعیت اصفهان و بخش 
موجود،  شاخص های  بر  بنا  آن  خصوصی 
وضعیت به شدت وخیمی است و اتاق در این 
مسیر نتوانسته عملکرد مثبتی از خود به جای 

گذارد؛ و زمان تغییر نگرش فرا رسیده است.
مسائل  در  تنها  گروه  دو  رویکرد  تفاوت 
اقتصادی خلاصه نمی شد و این تفاوت را 

در رفتار انتخاباتی افراد و برگزاری میتینگ 
کرد.  نیز می شد مشاهده  تبلیغاتی  های 
مجمع تشکل ها، برنامه های تبلیغاتی خود 
همراه  خانوادگی  گسترده  اجتماعات  با  را 
با کنسرت و برنامه های مفرح و با دعوت از 
سلبریتی هایی نظیر سالار عقیلی، امیر قلعه 
نویی، مجید اخشابی دنبال کرد و با تاکید بر 
موضوعات اجتماعی نظیر گلایه از خشکی 
زاینده رود تلاش داشت تا دایره برنامه ها، 
فعالیت ها و اهداف خود را بسیار فراتر از وظایف 
اتاق نشان دهد و در این راه، از ظرفیت رسانه 
های استانی نیز به طور گسترده استفاده 
کرد؛ صحبت های اعضای این مجمع در اکثر 
روزنامه های مطرح استان به طور روزانه باز 
نشر می شد و حتی صفحاتی از یک روزنامه 
ملی نیز برای یک روز به تبلیغات این فهرست 

اختصاص یافت.
در طرف مقابل اما تمرکز بر دعوت از انجمن 
معتبر،  برندهای  صاحبان  تخصصی،  های 
صاحبان بنگاه های اقتصادی خانوادگی و به 
معنای دیگر، اعضای با سابقه اتاق قرار گرفت 
و این میزگردهای کاملا اقتصادی، هر شب در 
یک مکان ثابت برگزار می شد و در کنار آن، 
فعالیت های رسانه ای این ائتلاف نیز توسط 
یک تیم و صرفا در فضای مجازی دنبال شد. 
در حقیقت، ائتلاف تولید و تجارت، رویکرد 
تبلیغاتی خود را نیز همانند مذاکرات تجاری 
اتخاذ کرد و با تبلیغ مویرگی برای صاحبان 
رای و صحبت های چهره به چهره توانست 

رای قابل توجهی را از آن خود سازد.
نکته مهمی که در رفتار تبلیغاتی ائتلاف تولید 
و تجارت به خوبی قابل مشاهده بود، عدم 
پرداختن به درگیری های لفظی و گرفتار 
نشدن در رقابت پینگ پنگی افشاگری بود. 
از دیگر سو، اعضای این گروه تمایل چندانی 
برای حضور در رسانه ها و انجام مصاحبه های 
متعدد از خود نشان نمی دادند و تقریبا همه 
مواضع  در خصوص  رسمی  اظهارنظرهای 
گروه از سوی مسعود گلشیرازی، سخنگوی 
این ائتلاف صورت می گرفت و همین امر 
تا حواشی رسانه ای گریبانگیر  باعث شد 

فعالیت های تبلیغاتی آنها نشود.

استفاده از خاکستری ها
برای تغییر معادلات

نتایج به دست آمده در انتخابات نهم اتاق 
اصفهان اگر چه تا حد زیادی شوک آور بود اما 
به هیچ نمی توان آن را اتفاقی تلقی کرد. ائتلاف 
تولید و تجارت توانست با تمرکز بر موضوعات 
تخصصی و اعلام مواضع منطقی و استفاده از 
ابزار استدلال علمی، توانست تصویری متفاوت 
نسبت به طرف مقابل در ذهن اعضای اتاق 
ایجاد کند و با تاکید بر »شاخص« محوری و 
نقد عام گرایی و یادآوری وظایف حقیقی اتاق، 
قشر خاکستری رای دهندگان را به حضور در 
انتخابات مجاب کند. کاری که نتیجه آن، 
پیروزی قاطع 13 بر 2 و ایجاد اختلاف حدودا 
2۰۰ تایی بین دو لیست بود. به طور قطع، 
مشارکت پایین اعضا، می توانست نتایجی 
کاملا متفاوت را به بار آورد؛ اما تمرکز بر آشتی 
دادن قشر خاکستری و مردد اعضا و ترغیب 
آن ها به حضور در انتخابات، نتایج را به سود 

ائتلاف فراگیر تولید و تجارت رقم زد.

نگاهی به دیدگاه و کنش دو ائتلاف شاخص در انتخابات اتاق بازرگانی اصفهان؛

رای به شاخص محوری
مشارکت بالای 5۰ درصد و حضور آرای خاکستری، عامل نتایج جالب انتخابات اصفهان بود

دلار شرایط 
نامطمئنی دارد

روزهای پر هیجان اقتصاد ایران در سال ۹۷ این بار در انتخابات اتاق بازرگانی تجلی یافت و در حالی که با 
توجه به وضعیت رکود بازار و اوضاع نه چندان مناسب کسب و کارها انتظار می رفت که رقابت ها شدت 
چندانی به خود نگیرد؛ اما حوادث رفته رفته تحرکات انتخاباتی را قوت بخشید. گرمای این رقابت در روزهای 
پایانی تبلیغات به اوج خود رسید و فضای رسانه ای کشور را متاثر ساخت. انتخابات نهم پارلمان بخش 
خصوصی از بسیاری جهات منحصر به فرد بود. ویژگی اصلی این دوره، حضور گسترده جوانان در فهرست 
ها و تقابل با سنتی ها و شبه دولتی ها بود که این مهم در اتاق تهران، بیش از سایر اتاق ها به چشم خورد.

گزارش
گروه  بازرگانی

Is fahan

اصفهان در هفته ای که گذشت؛
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 نوسان: در ســال جاری  با برگزاری 11۶ 
کارگاه آموزشــی تغیــر ســبک زندگی با 

محوریت سازگاری با کم آبی صورت گرفت.
معاون خدمات امور مشــترکین شرکت 
آب و فاضلاب اســتان اصفهــان گفت: از 
ابتدای ســال جاری تا کنون 11۶ کارگاه 
آموزشی تغیر ســبک زندگی با محوریت 

ســازگاری با کم آبی برای 9 هزار و ۷85 
نفر از مدیران ،کارکنان سازمانها ،اصناف ، 
نهادها ،مراکز درمانی ،بهداشتی، آموزشی 
،ورزشــی  ودرمانی ،اماکن مذهبی و بقاع 
متبارکه در سطح استان برگزارشد  این در 
حالیســت که از این رقم حدود 4 هزار نفر 
آنها مشترک پر مصرف بودند. رضا رضایی 

اعلام کرد:  در ســال 9۷ بیش از 2۰ هزار 
نفر  به تعداد مشــترکین افزوده شــد.اما 
با توجه به برگــزاری دوره های توجیهی 
برای مشــترکین میزان مصرف آب شرب 
در بخش خانگی نســبت به مدت مشابه 
سال قبل ۷٫۴۴ درصد کاهش یافته است. 
وی  خاطرنشان ساخت: هم اکنون حدود 

۷5 درصد آب دربخش خانگی به مصرف 
می رسد و حدود 25 درصد در بخش غیر 
خانگی مورد اســتفاده قرار میگیرد و نیز  
بررســی ها حاکی ست  در ســال جاری 
میزان مصــرف آب در بخش  غیر خانگی 
نسبت به مدت مشــابه سال قبل ۱٫۲۵-

کاهش یافته است.

در سال ۹۷ بیش از ۲۰ هزار نفر  به تعداد مشترکین آب اصفهان افزوده شد؛

کاهش ۷٫۴۴ درصدی آب شرب اصفهان
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مدل تبلیغات انتخاباتی دو ائتلاف
* ائتلاف فراگیر »تولید و تجارت« اعتقاد داشــت؛ وضعیت اصفهان و بخش 
خصوصی آن بنا بر شاخص های موجود، وضعیت به شدت وخیمی است و اتاق 

در این مسیر نتوانسته عملکرد مثبتی از خود به جای گذارد
* مجمع تشــکلها و فعالان اقتصادی، وظیفه اتاق را باز کردن درهای بسته 
پارلمان بخش خصوصی به روی همه اقشــار می دانست و اعتقاد داشت در 

چارچوب تعامل با دولت، باید موانع کسب و کار بررسی و مرتفع گردد 
*تفاوت رویکرد دو گروه تنها در مســائل اقتصادی خلاصه نمی شــد و این 
تفاوت را در رفتار انتخاباتی افــراد و برگزاری میتینگ های تبلیغاتی نیز می 

شد مشاهده کرد
* مجمع تشــکل ها، برنامه های تبلیغاتی خود را با اجتماعات گســترده 
خانوادگی همراه با کنسرت و برنامه های مفرح و با دعوت از سلبریتی هایی 

نظیر سالار عقیلی، امیر قلعه نویی، مجید اخشابی دنبال می کرد
* ائتلاف فراگیــر تولید و تجــارت، رویکرد تبلیغاتی خــود را نیز همانند 
مذاکرات تجاری اتخاذ کرد و با تبلیــغ مویرگی برای صاحبان رای و صحبت 

های چهره به چهره توانست رای قابل توجهی را از آن خود سازد
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یک پنجم یا چیزی حدود 2۰ درصد شرکت های دانش بنیان ایران  را زنان ایجاد کرده 
یا اداره می  کنند. به گزارش ایسنا، زینب حمیدزاده، مشاور امور بانوان معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری با  اعلام این موضوع گفته است: »ایران در کنار همه فعالیت ها 
در حوزه علم و فناوری، تأسیس شرکت های  دانش بنیان را در دستور کار خود قرار داده 
است و با در نظر گرفتن تعداد قابل توجه دانشجویان زن در  دانشگاه ها به دنبال افزایش 

مشارکت زنان در حوزه دانش بنیان است .«

یارانه نقدی خانوارها همان 45 هزار و 5۰۰ تومان باقی ماند. نمایندگان مجلس دیروز در 
جریان بررسی  بخش هزینه ای یارانه ها، نحوه و میزان هزینه کرد یارانه ها را تصویب کردند 
که میزان یارانه نقدی پرداختی  به خانوارها بدون تغییر بماند. همچنین براساس مصوبه 
دیروز مجلس، دولت موظف است با استفاده از  کلیه بانک های اطلاعاتی در اختیار، نسبت 
به شناسایی و حذف سه دهک بالای درآمدی از فهرست  یارانه بگیران اقدام کند .   دولت در 
مجموع در سال 98 معادل 41 هزار و 1۰۰ میلیارد تومان یارانه به  خانوارها پرداخت می کند.  

انتخابات اتاق بازرگانی هرچند با سردی 
آغاز شد اما با حرارتی پیش بینی نشده پایان 
یافت. سردی اش بدان علت بود که تصور 
عمومی این بود که اتاق نتوانسته حتی 
در چارچوب و محدوده فعالیت خود طی 

4 سال گذشته موفق باشد و براین اساس 
امیدی نیز نمی توان به آینده این ساختار 
داشت. این فضای سرد در روزهای بعد و با 
قوت یافتن فضای دوقطبی اندکی گرم شد. 
رسانه های محلی هیزمی بر آتش ریختند و 
در روز نخست تبلیغات انتخاباتی، با انتشار 
اولین تیزر تبلیغاتی ائتلاف فراگیر تولید و 
تجارت حرارت یافت. اما دیدگاه فعالین 
اقتصادی نسبت به اتاق هشتم اصفهان 
چگونه بود؟ اتاقی که سرلوحه اقدامات خود 
را در حرکتهای آموزشی و بازکردن درب 
بسته اتاق به روی همه فعالین اقتصادی 
و شهری جستجو می کرد؛ در روز داوری 
نمره قبولی نگرفت و تنها با دو کرسی 

توانست در هیثت نمایندگان باقی بماند.

فلاش بک به اسفند ۹۳
اتاق  نمایندگان  نفره هیات  ترکیب 15 
بسیار  رای  با  هشتم  دوره  در  اصفهان 
نزدیک اعضا، بصورت 8 نفر برای مجمع 
تشکل های اقتصادی و ۷ نفر به تشکل 
فراگیر تولید و تجارت تقسیم بندی شد. 
این تقسیم بندی، با وجود تمامی لابی 
ها و کشمکش های پیش و پس پرده، 
را  اتاق  نفر   5 رییسه  هیات  نهایت،  در 
بطور بلامنازع در اختیار منتخبان مجمع 
تشکل ها قرار داد. براین اساس، هریک از 
کمیسیون ها و شوراهای برجسته، بصورت 
زیر میان اعضای هیات نمایندگان تقسیم 
سیاستگذاری:  و  پایش  کمیسیون  شد: 
های  تشکل  )مجمع  رناسی  مصطفی 
اقتصادی(؛ کمیسیون تجارت و بازرگانی: 
مسعود گلشیرازی )تشکل فراگیر تولید 
و تجارت(؛ کمیسیون حمایت از سرمایه 
گذاری: قاسمعلی جباری )مجمع تشکل 
گردشگری  کمیسیون  اقتصادی(؛  های 
و برندشهری: محمدرضا رجالی )تشکل 
کمیسیون  تجارت(؛  و  تولید  فراگیر 
فراگیر  )تشکل  سبحانی  بهرام  صنایع: 
کشاورزی:  کمیسیون  تجارت(؛  و  تولید 
حمیدرضا قلمکاری )تشکل فراگیر تولید و 
تجارت(؛ کمیسیون معادن: احمد خوروش 
)تشکل فراگیر تولید و تجارت(؛ کمیسیون 
مسئولیتهای اجتماعی: زهرا اخوان نسب 

)مجمع تشکل های اقتصادی(؛ کمیسیون 
اله کشانی  تحقیقات: حجت  و  آموزش 
)مجمع تشکل های اقتصادی(؛ کمیسیون 
تشکل ها: محسن پورسینا )مجمع تشکل 
بانوان:  عالی  شورای  اقتصادی(؛  های 

های  تشکل  )مجمع  نسب  اخوان  زهرا 
اقتصادی(؛ شورای عالی جوانان: حجت 

اله کشانی )مجمع تشکل های اقتصادی(
هیئت  عملکرد  پیرامون  نظرسنجی  در 
رییسه و کمیسیون ها و دو شورای عالی، 

پرسیده بودیم، از عدد 1 تا 1۰، نمره مورد 
نظرتان به متولیان هریک از این بخش ها 
چیست؟. عدد یک یعنی پایین ترین نمره 
و عدد ده معادل بیشترین نمره. تعداد 
پاسخگو 21۷ نفر بود که از این تعداد 19۰ 
نفر اظهار کردند با اتاق اصفهان ارتباط 
مستقیم دارند )54 نفر فقط عضو اتاق، ۷۶ 
نفر فقط دارای کارت بازرگانی و ۶۰ نفر نیز 
هم عضو اتاق و هم دارای کارت بازرگانی( 
عدد 19۰ نفر بیش از 8 درصد از جمعیت 
2 هزار و 3۰۰ نفری اعضای اتاق اصفهان 
را شامل می شود و هرچند آمار بالایی 
نیست اما به نظر می رسد همین تعداد نیز 
نمایشگر درستی از نظر اکثریت اعضاست. 
سن عمده پاسخگویان بین 31 تا 5۰ سال 

و بیش از ۶5 درصد آنها مرد بودند. 

تحلیل و ارزیابی نتایج نظرسنجی
یازده  عملکرد  نظرسنجی،  نتایج 
کمیسیون و دو شورای عالی اتاق بازرگانی 
اصفهان را در سه وضعیت خوب، متوسط و 

ضعیف ارزیابی شد؛ خروجی که تقریبا با 
نتیجه در روز داوری یکسان از آب درآمد. 

در این نظرسنجی نمره خوب پاسخگویان 
برای کمیسیون هایی ثبت شده که به 
گروه اقلیت اتاق شهره بودند و در عین 
حال کمیسیون ها و دو شورایی که به نظر 
می رسید با توجه به رسالت و عملکردشان 
دارند،  و همه پسندتری  جایگاه عمومی  
کمتر مورد اقبال قرار گرفتند و نمرات 
خود  به  را  ضعیف  حتی  یا  متوسط 

اختصاص دادند.

نمره عملکرد هیئت رییسه
 ۶5 درصد از پاسخگویان، عملکرد هیئت 
رییسه دوره هشتم را ضعیف ارزیابی کرده 
و تنها 5 درصد از آنها به این عملکرد نمره 
قبولی دادند. )نمودار شماره 1( هرچند به 
نظر می رسد اغلب پاسخگویان، اعضای 
هیئت رییسه را به درستی نمی شناسند 
کلی  عملکرد  گویا،  دهی  نمره  در  اما 
اتاق را معیار قرار داده اند. با وجودیکه در 
عوامل  از  توان  نمی  نتیجه  این  تحلیل 
اقتصادی  سیاسی،  کلان  متغیرهای  و 
به  استان  و  بر کشور  و محیطی حاکم 
سادگی گذر کرد اما عدم انجام وعده های 
وعده های انتخاباتی 4 سال پیش گروه 
غالب، بی تردید در این انتخاب موثر بوده 

است؛ تکمیل و بهره برداری از بسیاری از 
پروژه های کلان مانند جاری شدن دائمی 
بندرخشک، کارگوترمینال،  زاینده رود، 
قطارسریع السیر و... که عملا این گروه در 

تحقق آن ناموفق بود؛ بورکراسی حاکم 
از  کمی  دست  که  اتاق  اداری  برفضای 
بورکراسی ادارات دولتی نداشت؛ و دست 
آخر ارزیابی شاخص بهبود فضای کسب و 
کار اصفهان در میان 5 استان ضعیف کشور 
که اصفهان گریزی را جایگزین سرمایه 

گریزی کرده است. 

کمیسیون ها با عملکرد خوب
در میان کمیسیون های یازده گانه مورد 
بررسی، چهار کمیسیون صنایع، تجارت، 
کمیسیون  و  برند شهری  و  گردشگری 
کشاورزی با کسب رقم ۷/4 تا 8 از نمره 1۰، 
در مجموع نمره و عملکرد "خوب" را از 
پاسخگویان دریافت کردند)نمودار شماره 
2(. به نظر می رسد این میزان رضایتمندی 
همان چیزی بود که شامگاه 11 اسفندماه، 
گروه غالب اتاق اصفهان را مشخص می 
کرد. گرایش اعضا از حدود یک ماه قبل از 
انتخابات به سمت این گروه که چهره های 
شاخص جریان فراگیر تولید و تجارت را 
در دل خود جای داده بود، موید انتخاب 
اعضا پیش از شروع تبلیغات انتخابات اتاق 

بازرگانی اصفهان بود. 
به  داشت  توان  می  که  دیگری  تحلیل 
عملکرد گروه غالب در اتاق هشتم بازمی 
کرسی های  همه  گرفتن  با  آنها  گردد؛ 
هیات رییسه، تمامیت خواهی کردند و به 
جای آن کرسی نمایندگی کمیسیون های 
اجرایی ا را به گروه اقلیت سپردند. اقدامی 
که ناخواسته منجر به معرفی آنها به عنوان 
های  حوزه  در  موثراصفهان  های  چهره 
صنعت، کشاورزی، تجارت و گردشگری 
مسئولیت  و  عرصه ستادی  و خود  شد 
عوامل  با  مرتبط  فرایندی  که  مدیریتی 
محیطی، سیاسی و اجتماعی بود را گردن 

گرفتند.

کمیسیون ها و شوراها
 با عملکرد متوسط: 

کمیسیون های مسئولیت های اجتماعی 
و بهبود محیط و فضای کسب و کار هر 
یک با نمره 5 از 1۰، کمیسیون آموزش 
از سرمایه گذاری  و کمیسیون حمایت 
با نمره ۶ از 1۰ و شورای عالی جوانان با 
کسب نمره 5 از 1۰ در میان کمیسیون 
ها و دو شورای عالی اتاق اصفهان در دوره 
هشتم، عملکرد آنها طی 4 سال گذشته، 
ترکیب  است.  شده  ارزیابی  متوسط 

مدیریتی این کمیسیونها گرایش آنها را به 
گروه غالب اتاق نشان می دهد. در این بین 
عملکرد کمیسیون جوانان و کمیسیون 
عالی  شورای  و  اجتماعی  مسئولیتهای 
جوانان و قرار گرفتن آنها در رتبه متوسط 
دارد.  بیشتری  واکاوی  و  تحلیل  جای 
کمیسیون آموزش طی 4 سال گذشته 
نظر  از  را  کشور  نخست  رتبه  همواره 
میزان دوره های آموزشی کسب کرده و 
عملکرد اتاق اصفهان در دو حوزه جوانان 
باعث  همواره  اجتماعی  مسئولیتهای  و 

افتخار گروه غالب بوده است.

کمیسیون ها و شوراها 
با عملکرد ضعیف

اتاق  های  کمیسیون  ضعیف  عملکرد 
پایگاه  نظرسنجی  در  اصفهان  بازرگانی 
دسته  آن  شامل  اقتصادبازار  خبری 
کمیسیون هایی می شود که در فرآیند 
نمره دهی پاسخگویان نمره 4 یا کمتر 
را کسب کرده اند. در این بین کمیسیون 
در  اصفهان  بازرگانی  اتاق  های  تشکل 
لبه متوسط و ضعیف قرار می گیرد که 
ضعیف  را  آن  عملکرد  اعضا  درصد   52
آن  برای  متوسط  عملکرد  و 45 درصد 
قایل شده اند و تنها 3 درصد نمره خوب 
اما  اند.  داده  این کمیسیون  به عملکرد 
دراین بخش حضور یک کمیسیون معنا 
و تعبیر مجزایی دارد. کمیسیون پایش و 
به  اصفهان  بازرگانی  اتاق  سیاستگذاری 
عنوان قلب تپنده اتاق طی 4 سال گذشته 
با پایین ترین نمره پاسخگویان روبرو بوده 
است. این کمیسیون هرچند با برگزاری 
تاثیرگذار سعی  های  برنامه  و  رویدادها 
داشت تا اقبال عمومی را برانگیزد اما گویی 
نارضایتی کلی از عملکرد هیئت رییسه، 
این کمیسیون را نیز تحت شعاع خود قرار 
داده بود)نمودار شماره 3(. در این بین قرار 
گرفتن شورای عالی بانوان، نیازمند بررسی 
متعددی  عوامل  درنظرگرفتن  و  بیشتر 
از  اتاق نهم فارغ  است.به نظر می رسد 
تمامی هیجانات و احساسات کنونی، اتاقی 

کلیدی در تاریخ اقتصاد اصفهان باشد.
 اتاقی که با شعار شاخص محوری بر سرکار 
آمده و انتظارات فراوانی را در بین اعضای 
اتاق و بیشتر فعالان اقتصادی پدید آورده 
است. بدون تردید اتاق اصفهان با وجود 
جوانان و بانوان تولیدگر و بازرگان و نیز 
شرکت های نوظهور و دانش بنیان، توقعات 
گروه  و  دارند  اکثریت  گروه  از  بسیاری 
منتخب نمی تواند نسبت به آن ها بی توجه 

باشد. 
خواهد  سعی  "نوسان"  ای  رسانه  گروه 
کرد در 4 سال پیش رو به صورت مستمر 
به پایش و ارزیابی قول ها و وعده های 
انتخاباتی این جریان پرداخته و با دیدبانی 
مصوبات و برنامه های تیم جدید و ارائه 
فعالان  جامعه  به  ای  دوره  گزارشهای 
اقتصادی استان، در بهبود فضای کسب 
جایگاه  از  گرفتن  فاصله  و  اصفهان  کار 
5 استان ضعیف کشور در این شاخص، 
بنگاههای  همیار  و  کرده  نقش آفرینی 
اقتصادی و کسب و کارهای مولد استان 

باشد./

پیروزی فراگیر

یارانه نقدی ٤٥ هزار و ٥٠٠ تومان ماند ٢٠ درصد شرکت های دانش بنیان در دست زنان
دیدگاه

اعضای پارلمان بخش خصوصی اصفهان با شرکت در نظرسنجی » اقتصادبازار« به عملکرد 4 سال اتاق بازرگانی، واکنش نشان دادند؛

در روز داوری، چرا تیم اتاق هشتم، نمره قبولی نگرفت؟

 
این روزها بسیاری از شرکت ها برای تبلیغات محصول یا خدمات خود 
فقط از یک روش اســتفاده نمی کنند. آنها برای آنکه از میدان رقابت 
حذف نشــوند، چند روش را به کار می گیرند، از جمله بازاریابی چاپی 
)مثل بروشــورها، مجله های دوره ای و تراکت ها(، تبلیغات رادیویی 
و تلویزیونی، تبلیغات خیابانی )مثل بیلبوردها، پوسترها و تبلیغات 
روی بدنه اتوبوس ها(، تبلیغات پیامکی و بازاریابی دیجیتال. بازاریابی 
دیجیتال در حال حاضر به مهم ترین ابزار برای دسترسی به مشتریان 
تبدیل شده، چون بســیاری از مردم بخش اعظمی از زمان خود را در 

مقابل صفحه نمایش ها می گذرانند.
 بازاریابی دیجیتال همه کســانی را هدف می گیرد که از یک یا چند دســتگاه 
الکترونیکی اســتفاده می کنند، از کامپیوترهای شــخصی گرفته تا تلفن های 
هوشمند. این بازاریابی خود دارای چند شاخه است: بهینه سازی موتور جست وجو 
یا ســئو، بازاریابی محتوا، بازاریابی ایمیل، تبلیغات آنلاین، بازاریابی شبکه های 
اجتماعی، بازاریابی تلفن های هوشمند و چند روش دیگر. اگر بخواهید به انبوهی 
از مشتریان دست پیدا کنید، داشتن یک وب سایت کافی نیست. شما باید از طریق 
چند کانال با مشتریان ارتباط برقرار کنید. یکی از مهم ترین کانال ها، شبکه های 

اجتماعی هستند.
 انتظار می رود که تا سال 2۰2۰، شرکت های آمریکایی سالانه بیش از 3۷ میلیارد 
دلار را صرف پروموشن ها در شبکه های اجتماعی کنند که این رقم، 24 درصد کل 
هزینه ای است که صرف تبلیغات دیجیتال می شود. این رقم با توجه به اینکه اغلب 
مدیران شبکه های اجتماعی که پول می گیرند تا مشتری را به مطالعه وب سایت 
و کلیک کردن روی پست ها تشویق کنند، هیچ استراتژی ای ندارند باورنکردنی 
اســت. آنها معمولا از روش »بپاش و امیدوار باش« استفاده می کنند. این یعنی 
محتوایی که شرکت تولید کرده، در شبکه های اجتماعی پخش کن و امیدوار باش 

که یکی از آنها جواب دهد و نظر مشتریان را جلب کند.
اما روش بهتری هم وجود دارد. تحقیقات ما درباره ســاعت بیولوژیکی انســان 
نشان می دهد که پلت فرم های بازاریابی محتوا، مثل CNN، ESPN و نشنال 
جئوگرافیک، اگر ساعات بیولوژیکی مخاطبان خود و سیکل خواب و بیداری آنها 
را بشناسند و مطابق با آن در شبکه های اجتماعی پست بگذارند می توانند سود 
خود را دست کم تا 8 درصد افزایش دهند. به علاوه، آنها باید بدانند مخاطبان، در 

چه زمانی و به چه نوع محتوایی بیشتر واکنش نشان می دهند.
این روش در ظاهر سخت به نظر نمی رسد. اما یک مدیر شبکه اجتماعی وقتی 
می خواهد پســت بگذارد با هزاران گزینه روبه رو می شود. فرض کنید یک مدیر 
وظیفه دارد روزی 1۰ پســت بگذارد و بودجه ای در اختیــار دارد که 4 تا از این 
پست ها را ارتقا دهد )یا به اصطلاح پروموت کند(. برای برنامه ریزی اینکه پست ها را 
با چه ترتیبی و در چه زمان هایی به اشتراک بگذارد، میلیون ها گزینه وجود دارد. ما 
معتقدیم که به جای اتکا به قوانین کلی و حس درونی مان، اگر از قوانین علم زیست 
استفاده کنیم، برنامه ریزی شبکه های اجتماعی نه تنها مقرون به صرفه خواهد بود، 

بلکه بخش مهمی از سود پلت فرم های محتوا را به خود اختصاص خواهد داد.

 نوع و زمان انتشار محتوا
ما با مدیران شبکه های اجتماعی چند پلت فرم معروف مصاحبه کردیم و از آنها 
پرسیدیم »چطور تصمیم می گیرند که چه چیزی را در چه زمانی پست کنند؟« 
بسیاری از آنها گفتند که بر اساس قوانین کلی تصمیم می گیرند.  مثلا بین ساعت 
۷ تا 9 صبح پست می گذارند و فاصله زمانی بین پست ها دست کم 3۰ دقیقه است. 
در این بازه زمانی، آنها معمولا روی اخبار محلی و ورزشی تمرکز دارند اما به این 
فکر نمی کنند که آیا قرار است این اخبار، مخاطبان را عصبانی کند یا خوشحال 

یا شگفت زده.

boost بهینه سازی یا  
آنها همچنین بودجه ای در اختیار دارند تا پست هایشان را بهینه سازی یا اصطلاحا 
»boost« کنند. این یعنی، آنها با کلیک روی گزینــه »boost« و پرداخت 
مبلغی به شبکه اجتماعی، بعضی از پســت های خاص را به طیف وسیع تری از 
مخاطبان نشان می دهند یا مخاطب خود را بر اســاس ویژگی های جمعیتی، 
ســلایق و موقعیت جغرافیایی گزینش می کنند. این روش توانسته نرخ کلیک 
)CTR( را در این شرکت ها افزایش دهد. اغلب مدیرانی که با ما مصاحبه کردند، 
بخش زیادی از بودجه خود را صرف بهینه سازی اخبار محلی و ورزشی می کردند 
چون تصور می کردند این نوع اخبار با سلیقه مخاطبانشان جور است. آنها صرف 
نظر از اینکه یک پست بهینه سازی شــود یا نشود، یک هدف مشخص داشتند: 

تشویق بخشی از مخاطبان به کلیک روی لینک وب سایت و بازدید از آن.
به همین علت، کسانی که از طریق لینکی که در شبکه های اجتماعی قرار دارد، 
وارد وب سایت می شوند و از آگهی بازدید می کنند می توانند درآمد قابل توجهی 

برای پلت فرم مربوطه ایجاد کنند.
ما سراغ یک روزنامه بزرگ آمریکایی رفتیم و تعداد کلیک ها روی لینک هایی که 
در 5۷۰۶ پست قرار داده شده بود، را شمردیم. آنچه کشف کردیم با حدس مدیران 
شبکه های اجتماعی کاملا مطابقت داشت. نرخ کلیک پست هایی که صبح ها به 
اشتراک گذاشته شده بودند، به مراتب بیشتر از نرخ سایر پست ها بود. مطالبی که 
صبح ها پست شده بودند، بیشتر از مطالب عصرها و شب ها نظر مخاطب را جلب 
کرده بودند. تعداد کلیک روی لینک ها در پســت های صبح، حدود 8/ 8 درصد 

بیشتر از عصرها و 1/ 11 درصد بیشتر از شب ها بود. 

 صبح ها برای اخبار منفی و عصرها برای بهینه سازی
ما در کمال تعجب دیدیم که درآمد پســت های بهینه ســازی شده در عصرها، 
۶۰،921 دلار بیشتر از صبح ها بوده و گرچه اخبار محلی و ورزشی پرطرفدار بودند، 
اما بیشترین کلیک روی لینک ها مربوط به مطالب سرگرمی و سبک زندگی بود. 
یکی از یافته های ما که مدیران را شگفت زده کرد این بود که محتوایی که مخاطبان 
را عصبانی یا نگران می کرد، صبح ها بیشترین میزان کلیک روی لینک را داشت اما 
اگر محتوایی مشابه در عصرها یا شب ها منتشر می شد، میزان کلیک ها کمتر بود. 

با طراحی یک استراتژی واقعی، پلت فرم های محتوا می توانند توجه های بیشتر 
و ارزشمندتری را به خود جلب کنند و محتوای دیجیتال خود را به پول تبدیل 
کنند. گام اول برای طراحی یک استراتژی، درک و پاسخ به این سوال است: چرا 

مشتریان با محتوای شبکه اجتماعی شرکت ما ارتباط برقرار می کنند؟

بهترین زمان برای انتشار محتوا

think

پایـگاه خبـری " اقتصادبـازار" در نظرسـنجی که چندی پیـش از انتخابات برگزار کرد به نتایج جالبی دسـت یافت که نشـانه هایـی از نارضایتی 
عملکردی را در خود عیان می سـاخت. پرسشهایی درباره عملکرد منتخبان دوره هشـتم و سوالاتی درباره احتمال حضور  اعضای اتاق در انتخابات 
و نیـز میـزان علاقمندی به ائتلاف ها یا جریان های مسـتقل؛ سـعی شـد روی این فرضیـه کار کنیم که آیا این عملکرد اسـت کـه در روز موعود، 
انتخـاب اصلـح را رقـم می زنـد یا عوامـل دیگری موجب می شـود تا اعضـای اتاق اصفهـان، به یک گروه یـا جریان خـاص رای دهند. امیـد داریم ایـن رویکرد جدید 
در تعامـل بـا فعالان اقتصادی بتواند همسـو با انواع فعالیت های رسـانه ای "گروه رسـانه ای نوسـان"، خدمت متفاوت و اثرگـذاری را به اتاق بازرگانـی، صنایع، معادن و 
کشـاورزی اصفهان عرضه دارد و سـهمی موثر در ارتقای جایگاه این تشـکل ریشـه دار داشته باشد. ضمنا از همه کسـانی که به اقتصادبازار اعتماد کرده و به سوالات این 
نظرسـنجی پاسـخ دادند، تشـکر کرده و این نوید را می دهیم که خلاصه گزارش نظرسـنجی، تا پایان این هفته در سـایت و نیز در کانال اقتصادبازار منتشر خواهد شد.
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عوامل مهم در جذب مخاطبان شبکه های اجتماعی؛
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در این نظرســنجی نمره خوب پاسخگویان برای 
کمیسیون هایی ثبت شده که به گروه اقلیت اتاق 
شــهره بودند و در عین حال کمیســیون ها و دو 
شورایی که به نظر می رســید با توجه به رسالت و 
عملکردشــان جایگاه عمومی  و همه پسندتری 
دارند، کمتر مــورد اقبال قــرار گرفتند و نمرات 

متوسط یا حتی ضعیف را به خود اختصاص دادند.
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مدیر منطقه ۶ شهرداری اصفهان گفت: پردیس هنر اصفهان با اعتبار 3۰ میلیارد تومان 
شامل بخش های متعدد مانند ســالن آمفی تئاتر روباز، دالان بهشت، برج آب ، فرش گل 
و ... به بهره برداری رسید که به دلیل ظرفیت 35۰۰ نفري، بزرگ ترین آمفي تئاتر روز باز 
کشور محسوب مي شود. محمدرضا برکت با بیان اینکه این پروژه دارای مساحت ۷5 هزار 
مترمربعی است، تصریح کرد: 1۰ هزار مترمربع به ساخت پارکینگ تخصیص یافته است 

که ظرفیت پارک حدود 3۰۰ خودرو را دارد. 

معاون برنامه ریزی، پژوهش و فناوری سازمان مدیریت پسماند شهرداری اصفهان گفت: روزانه 
بیش از یک هزار تن پسماند شهری به کارخانه پردازش پسماند و تولید کود آلی سازمان مدیریت 
پسماند شهرداری اصفهان وارد می شود.فرشاد مستأجران اظهار کرد: بخش عمده پسماندهای 
شهری را مواد آلی قابل تجزیه بیولوژیکی از جمله باقیمانده مواد غذایی تشکیل می دهد که منشأ 
اصلی تولید شیرابه است بر همین اساس روزانه حدود 4۰ تا 5۰ مترمکعب شیرابه بر اثر پردازش 

پسماند در کانال های شیرابه جاری می شود.

حمایت 5۰۰ میلیارد تومانی 
از اجرای خط دوم متروی اصفهان

قدرت الله نوروزی، شهردار اصفهان در مراسم 
خط  تونل  حفاری  عمرانی  عملیات  آغاز 
دوم متروی اصفهان، با اشاره به اینکه جای 
خرسندی است که سی امین برنامه عمرانی 
شهر اصفهان با شعار اصفهان در مسیر امید به 
آغاز عملیات عمرانی حفاری تونل خط دوم 
مترو اختصاص دارد، اظهار کرد: دو دستگاه 
برای حفاری همزمان دو تونل در این مکان 
مستقر شده است و امیدوارم با ترخیص یکی 
دیگر از تیغه های دستگاه تی بی ام از گمرک، 
عملیات حفاری از ضلع غربی نیز هرچه زودتر 
آغاز شود. وی به حمایت مالی 5۰۰ میلیارد 
تومانی از اجرای خط دوم متروی اصفهان 
اشاره کرد و با بیان اینکه 2۰۰ میلیارد تومان 
از این اعتبار صرف خرید میلگرد شده است، 
گفت: علی رغم شرایط اقتصادی سعی ما بر 

تحویل به موقع پروژه است.
اینکه علاقه  بر  تاکید  با  اصفهان  شهردار 
نداریم سرنوشت خط دوم به سرنوشت خط 
یک دچار شود و سال ها متوقف بماند، اظهار 
کرد: اگر تجربیات کنونی در اجرای خط اول 
متروی اصفهان به کار گرفته می شد برای 
ساخت هر کیلومتر مترو تنها نیاز به صرف 2۰ 
میلیارد تومان اعتبار وجود داشت. وی با بیان 
اینکه اکنون برای اجرای هر کیلومتر مترو در 
شهر اصفهان به 4۰۰ میلیارد تومان اعتبار 
نیاز داریم، گفت: این تفاوت فاحش هزینه ها 
نشان می دهد اگر هر کاری در زمان مشخص 

خودش انجام شود، تحمیل هزینه ها به شهر 
و مردم هم کاهش خواهد یافت.

شاهد  حاضر  حال  در  کرد:  بیان  نوروزی 
جابجایی روزانه 8۰ هزار مسافر به وسیله 
خط یک مترو هستیم که به زودی این 
میزان به روزانه 1۰۰ هزار نفر افزایش خواهد 
یافت. روند رو به رشد استفاده از مترو در شهر 
اصفهان نشان می دهد که باید افزایش تعداد 
قطارهای خط یک را در دستور کار قرار دهیم. 
وی ادامه داد: این کار به ایجاد یک شهر زیست 
پذیر که عاری از ترافیک و آلودگی ها باشد 
کمک می کند و پاسخی صحیح از سوی ما 
به تاریخ برای باقی گذاشتن هوای پاک برای 

آیندگان خواهد بود.
شهردار اصفهان گفت: با انگیزه ایجاد آسمانی 
برای همه شهروندان،  پاک  و هوایی  آبی 
شهرداری اصفهان تمام توان و امکانات خود را 
برای تکمیل خطوط مترو به کار گرفته است. 
وی افزود: تجربه خط یک به ما نشان داد اگر 
پیش از حفاری تونل ایستگاه ها را بسازیم، 
هزینه ها کمتر خواهد شد و به همین دلیل در 
نظر داریم برای مابقی ایستگاه ها نیز از همین 

روش استفاده کنیم.
سازمان  مرکزی،  بانک  همکاری  نوروزی 
مدیریت برنامه و بودجه و سایر مسئولان برای 
ساخت مترو در شهر اصفهان را قابل تقدیر 
دانست و افزود: چشم انداز ما برای متروی 
اصفهان جابجایی روزانه 4۰۰ هزار نفر است 
که با همکاری متخصصان و مدیران این مهم 

محقق می شود.

خط دوم 
نقش جهان را دور می زند

محمدرضا بنکدار هاشمی، مدیرعامل سازمان 
قطار شهری اصفهان، در ادامه این مراسم، با 
اشاره به اینکه حفاری مکانیزه تونل مترو در 
باند شرقی را امروز با استفاده از دو دستگاهی 
که از سوی شهرداری اصفهان خریداری شده 
است آغاز کردیم، اظهار کرد: خط دوم متروی 
اصفهان به طول 24 کیلومتر است که مرحله 
نخست از شمال شرق )دارک( تا میدان امام 
علی به طول هفت و نیم کیلومتر اجرایی 
می شود. وی با بیان اینکه در مرحله دوم هم 
عملیات از سمت غرب در ایستگاه مدرس 
نجفی تا میدان امام علی به طول هفت کیلومتر 
اجرایی خواهد شد، تصریح کرد: حفاری در 
مرحله اول خط دوم متروی به صورت دو 
چشمه و مکانیزه و در مرحله دوم از سمت 
ایستگاه مدرس نجفی حفاری به صورت تک 

چشمه و به قطر 9 متر خواهد بود. 
مدیرعامل سازمان قطار شهری شهرداری 
اصفهان گفت: طول حفاری که امروز آغاز 
شد 15 کیلومتر و حفاری از میدان شهدای 
)ع( 1۰  علی  امام  میدان  تا  خمینی شهر 
کیلومتر است. وی با بیان اینکه خرید تجهیزات 
نیز به صورت فاینانس انجام می شود، افزود: 
هزینه عملیات سیویل و استراکچر در خط دوم 
متروی اصفهان دو هزار میلیارد تومان برآورد 
شده است و در حال حاضر هم مبلغ قرارداد ما با 
شرکت سابیر بین الملل برای عملیات حفاری 
هاشمی  ست.بنکدار  تومان  میلیارد   2۰۷

عملیات عمرانی خط دوم متروی اصفهان را 
بیشتر زیرزمینی و با استفاده از روش ریب و 
شمع عنوان کرد و گفت: این کار سبب می شود 
تا همزمان با عملیات حفاری و ساخت ایستگاه 
های مترو کمترین ترافیک به خیابان های شهر 
تحمیل شود. وی با بیان اینکه عملیات عمرانی 
ساخت چهار ایستگاه از خط دوم در حال انجام 
است، گفت: این ایستگاه ها شامل حرم زینبیه، 

عاشق اصفهانی، دارک و عمان سامانی است.
مدیرعامل سازمان قطار شهری شهرداری 
اصفهان با بیان اینکه بعد از ایستگاه میدان 
امام علی به ایستگاه های حافظ و نقش جهان 
خواهیم رسید و برای حفاظت از میدان تاریخی 
نقش جهان در خط دوم متروی این میدان را 
دور خواهیم زد، افزود: این کار سبب اضافه 
شدن یک و نیم کیلومتر به طول مترو می 
شود. وی ادامه داد: بعد از میدان نقش جهان 
به ایستگاه فلسطین می رسیم و در ادامه به 
ایستگاه دروازه دولت که یک ایستگاه تبادلی 
خواهد شد، رسیده و مسیر خط دوم با ایستگاه 
های طالقانی، کاشانی، شهید خرازی و مدرس 
نجفی که اولویت ما برای بهره برداری است، 
ادامه می یابد. بنکدار هاشمی افزود: یکی از 
ویژگی های بارز خط دوم که سبب صرفه 
جویی در هزینه و زمان خواهد شد، ساخت 

ایستگاه ها پیش از حفر تونل هاست.

دانش انباشته شهرداری
برای ساخت خط ۲ مترو

در ادامه این مراسم، رئیس سازمان مدیریت و 
برنامه ریزی استان اصفهان با بیان اینکه امروز 
یکی از اقدامات زیربنایی در شهر اصفهان با 
انجام  مدیریت شهرداری اصفهان در حال 
در همین  کرد: سال گذشته  اظهار  است، 
ایام با شهرداری اصفهان و معاون اقتصادی 
شهرداری در مورد بودجه مترو رایزنی هایی را 
داشتیم و خوشحالم که امروز این کار آغاز شده 

و روند اجرایی به خود گرفته است.
نعمت الله اکبری افزود: اجرای چنین عملیاتی 
قابل تصور نبود اما اکنون با افتخار می توان از 
عملکرد در حوزه مترو در سازمان مدیریت 
برنامه و بودجه برای حمایت مالی دفاع کرد. 
وی با بیان اینکه اصفهان باید بیش و پیش از این 
به چنین خدماتی دست پیدا می کرد، گفت: 
زیرساخت های حمل و نقل عمومی نسبت 
به دو سال پیش در اصفهان بهبود پیدا کرده 
است و قطعا چنین اقداماتی در نظام بودجه 
ریزی استان مورد توجه خواهد بود. رئیس 
سازمان مدیریت برنامه و بوجه استان اصفهان 
اضافه کرد: امیدوارم اسفند بهره برداری از 
خط دو را در زمان مقرر پروژه دود کنیم و بر 
چشم دشمنان این آب و خاک نمک حسادت 

بپاشیم.
شایان ذکر است، خط دو مترو اصفهان شامل 
24 ایستگاه، سه فاز و به طول 24٫5 کیلومتر 
است. این خط از پایانه زینبیه آغاز و به میدان 
شهدای خمینی شهر ختم می شود و شمال 

شرق اصفهان را به غرب، متصل می کند.

جلوگیری از نفوذ شیرآبه به منابع زیرزمینیپردیس هنر اصفهان بهره برداری شد 
گزارش

citizen

عملیــات عمرانــی حفــاری تونل خــط دوم متــروی اصفهــان با حضــور مدیــران شــهری، اســتانی و اصحاب 
گزارش

گروه شهری
رســانه بــه طــور رســمی آغاز شــد تــا خــط ۲5 کیلومتــری متــرو اصفهــان که شــمال شــرق اصفهــان را به 
غــرب پیونــد خواهــد داد از اولیــن ایســتگاه در منطقــه دارک شــروع و در نهایــت بــه عنــوان اولیــن خطــی کــه بــه یکی از 
شهرســتان هــای همجــوار اصفهــان متصــل مــی شــود، بــه میــدان شــهدای خمینــی شــهر ختــم شــود. روابــط عمومــی 
شــهرداری اصفهــان در تشــریح ویژگــی هــای اینمســیر می گویــد: در خــط دوم متــروی اصفهان ابتدا ایســتگاه ها ســاخته 
و پــس از آن دســتگاه حفــار تونــل وارد ایســتگاه هــا مــی شــود کــه ایــن کار کاهــش هزینه ســاخت خط را بــه دنبــال دارد. 
همچنیــن حفــاری از زیــر در ایــن خــط ســبب کاهــش آلودگــی هــای بصــری و محیــط زیســتی و کاهــش ایجــاد ترافیک 

در زمان عملیات خواهد شد.

عملیات عمرانی حفاری تونل خط دوم متروی اصفهان آغاز شد؛

متـــروکِشـــی 
خط دوم متروی اصفهان از زیر میدان امام)ره( عبور نمی کند

اصفهان، اولین شهرداری در جایزه تعالی سازمانی؛

 نوسان:شهرداری اصفهان به عنوان اولین شهرداری کشور، تقدیرنامه 
شانزدهمین جایزه ملی تعالی سازمانی را دریافت کرد. 

به گزارش اداره ارتباطات رسانه اي شهرداري اصفهان، قدرت الله نوروزي شهردار 
اصفهان در شانزدهمین همایش ملی تعالی سازمانی با حضور مقامات، مدیران 
ارشد سازمان ها و متخصصان در مرکز همایش هاي بین المللي صدا و سیماي 
جمهوري اسلامي ایران اظهار کرد: شهرداری اصفهان تعالي سازماني را با یک 
نگاه جامع در همه سازمان ها دنبال کرده و آن را به بدنه وسیع شهرداري 
را در معرض قضاوت  موفق شد خود  اصفهان  است. شهرداري  داده  تعمیم 
علمي کارشناسان مبرز قرار دهد. ما از ابتدا با برنامه وارد میدان ارزیابی تعالی 
سازمانی شدیم و این کار، گام مهمي براي ارزیابي سازمان ها و موسسات عمومي 

غیردولتي که مسئول ارائه خدمات عمومي هستند، به شمار می رود. 
وي تصریح کرد: شهرداري ها داراي وظایف متعددي هستند به نحوي که هیچ 
شهروندي از دایره شمول خدمت شهرداري ها خارج نیست. شهرداري ها در 
ارائده خدمات نمي توانند هیچ تبعیضي قائل شده و هیچ مسئله اجتماعي نمي 

تواند، مانع خدمت رساني شهرداري به توده مردم شود.  
شهردار اصفهان با اشاره به موضوع بهره وري، ادامه داد: با وجود اینکه همیشه 
از واژه "بهره وري" استفاده بسیاري مي شود بهره وري یکي از مظلوم ترین 
واژه هاست. بهره وري مبتني بر اثربخشي و کارایي اما در عین حال یک حلقه 
گمشده در سازمان ها و مدیریت هاست؛ بنابراین ما با شعار "اداره ارزان شهر" 
آمدیم که براي این موضوع ناگزیریم به اثربخشي و کارایي اتکا کنیم؛ به همین 

دلیل تحقق "تعالی سازمانی" یک نیاز برای ما به حساب می آید. 
وي با بیان اینکه شهرداری اصفهان تعالي سازماني را با یک نگاه جامع در همه 
سازمان ها دنبال کرد، گفت: در اصفهان شهرداري شامل مناطق و سازمان هاي 
بسیاري است و ما موضوع "تعالي سازماني" را به همه بدنه وسیع شهرداري 

تعمیم دادیم.   
نوروزی بیان کرد: مشتري هاي شهرداري، مردم هستند از این رو برنامه ریزي 
براي شهروندان با نگاه "شهروند محور" و "برنامه محور" صورت گرفته است. 
از آنجا که هر حرکت و اقدام شهرداري براي مردم ملموس است بنابراین ما در 
اقدامات خود "شهروند محور" حرکت کرده و به دنبال کسب نتیجه مثبت بودیم 
زیرا چنانچه اقدامات نتیجه گرا نباشد به سوي تعالي حرکت نشده و سازمان 

دارای بهره وری نمي شود. 
وی با بیان اینکه اقدامات خود در شهرداري اصفهان را با سه نگاه "جامعیت"، 
"نتیجه گرایي" و "شهروند محوري" انجام دادیم، افزود: با این وجود شهرداري 
ها با مشکلاتي مانند بحران هاي اقتصادي مواجه هستند. علاوه بر این شهر 
اصفهان با بحرانی دیگر یعنی کمبود آب" مواجه است که بر مشکلات این 

شهر افزوده است.   
شهردار اصفهان با بیان اینکه باید براي بحران آب اصفهان راهکارهاي جدید ارائه 
دهیم، اضافه کرد: لازم است از نعمت الهي نوآوري و خلاقیت براي برون رفت 
از مشکلات استفاده کرد. براي این کار سلسله جلسات هم اندیشي با عنوان 
"اصفهان فردا" با افراد صاحب نظر از قشرهاي مختلف تشکیل داده ایم که از 

دل این جلسات نظرات بسیار خوبي استخراج مي شود. 
وي با بیان اینکه در اصفهان از شعار "اصفهان در مسیر امید" براي پروژه هاي 
مختلف استفاده مي شود، گفت: امید باید در دل مردم زنده بماند. برنامه هاي 
شادي آفرین زیادي در اصفهان اجرا مي شود تا هر فردي که به این شهر مي آید 
با وجود خشکي زاینده رود، شور و نشاط و امید را در سطح شهر مشاهده کند. 
بین  در  شهرداري  نخستین  عنوان  به  اصفهان  شهرداري  است؛  گفتنی 
کلانشهرهاي کشور به فرآیند ارزیابي تعالي سازماني ورود کرده و خود را در 
معرض ارزیابي قرار داد. در همین زمینه قسمت هاي مختلف شهرداري اصفهان 
در هفته اول بهمن ماه به صورت میدانی از سوی کارشناسان تعالي سازماني، 

مورد ارزیابی قرار گرفت. 
در این راستا شهردار اصفهان با حضور در شانزدهمین همایش ملی تعالی 
سازمانی در مرکز همایش های بین المللی صدا و سیمای جمهوری اسلامی 
ایران، تقدیرنامه شهرداری اصفهان را از دست معاون وزیر صنعت، معدن و 

تجارت دریافت کرد. 
مدل تعالي سازماني الگویي جامع در سنجش توان عملکرد سازمان است. مدل 
تعالي سازمانی در ایران با سابقه حدود 1۷ سال برگرفته از مدل جهانی کیفیت 

است که در طول زمان دچار تغییر و بهبود شده است. 
جایزه ملی تعالی سازمانی از سال 1382 در چارچوب برنامه های توسعه کشور و 
با هدف رقابت پذیری، ارتقای بهره وری و توسعه نظام های مدیریت در شرکت ها 
و سازمان ها، از سوی وزارت صنایع و معادن معرفی و نظام نامه آن توسط وزیر 

صنعت ابلاغ شد. 
ایجاد  مشتریان،  براي  افزایي  ارزش  شفافیت،  و  پاسخگویي  مداري،  اخلاق 
آوري  تاب  اجتماعي،  هاي  مسئولیت  به  پایبندي  اثربخش،  هاي  مشارکت 
و کسب نتایج پایدار، توسعه قابلیت هاي درون سازماني،  چابکي نظام ها و 
فرآیندهاي سازماني، رهبري دوراندیش و الهام بخش، موفقیت از طریق سرمایه 
هاي انساني و یادگیري، بهبود و نوآوري از جمله ارزش ها و مفاهیم بنیادین 

تعالي سازماني هستند.  

اداره ارزان شهر 
با رویکرد "تعالی سازمانی"

   نوسان: یــک کارشــناس اقتصاد 
شهری گفت: شــهرداری های کشور 
در اتخاذ تصمیم های اقتصادی و مالی 
به طور کامل آزاد نیستند و نمی توانند 
بدون تایید دولت پروژه هایی را تحویل 
سرمایه گذار دهند و همین امر باعث 
می شــود که اقتصاد شهرداری ها یک 

نظام وابسته به دولت باشد.
احمد نصیری اظهار کرد: شهرداری ها 
جایگاهی در سیستم دولتی و بودجه 
ای ایــران ندارند اما همــواره از طرف 
دولــت در اداره این نهــاد ها دخالت 
می شــود و همین ســبب می شود تا 
شهرداری ها نهاد های خصوصی باشند 
که دولت درآنهــا دخالت می کند و از 
انجام بســیاری فعالیت های درآمد زا 
جلوگیری می کند. وی با بیان اینکه 
وزارت کشور از ســال ها پیش سعی 
کرده است تا شهرداری های کشور را 
به سمت خصوصی شدن سوق دهد، 
اظهار کرد: مقامات دولتی به گونه ای 
رفتار می کنند که گویا شهرداری ها در 
ایران به صورت کاملا خصوصی اداره 

می شوند اما اینطور نیست.
استاد اقتصاد شهری دانشگاه پیام نور 
شیراز افزود: شهرداری های کشور در 
اتخاذ تصمیم های اقتصــادی و مالی 
به طور کامل آزاد نیستند و نمی توانند 
بدون تایید دولت پروژه هایی را تحویل 
سرمایه گذار دهند و همین امر باعث 
می شــود که اقتصاد شهرداری ها یک 
نظام وابســته به دولت باشــد این در 
حالی اســت که دولت مسئولیت های 
خود در قبــال این نظــام اقتصادی 
وابســته را قبول نمی کند. نصیری با 
اشــاره به وخامت وضع مالی بسیاری 
از شــهرداری های کشور تصریح کرد: 
اگر دولــت می خواهد شــهرداری ها 
به صــورت دولتی اداره شــوند پس 
باید بودجه  آنهــا را تامیــن کند؛ اما 
در صورتــی کــه دولت تمایــل دارد 
شــهرداری ها خصوصی بمانند پس 
دست شهرداری ها را در اتخاذ تصمیم 
های اقتصادی باز بگــذارد. وی با بیان 
اینکه دولــت باید تکلیــف وضعیت 
اقتصادی شــهرداری ها را معلوم کند 
ادامه داد: مهم ترین عاملی که ســبب 
رشد و توسعه پایدار در شهر می شود 
داشــتن درآمد پایدار است زیرا ایجاد 
درآمدهای پایــدار نوعــی تکیه گاه 
برای شــهرداری است و سیستم های 
مدیریت شهری می توانند با تکیه بر 
آن تصمیمات مهم و توســعه دهنده 

بگیرند.
این کارشــناس اقتصاد شهری یادآور 
شــد: امروزه فــروش تراکــم یکی از 
راه هــای اصلــی درآمدزایــی برای 
شــهرداری ها اســت، اما متاســفانه 
فــروش تراکم بــدون در نظر گرفتن 
مباحث مهندســی و عمرانی نه تنها 
موجب ایجاد یک آینده نامساعد برای 
وضعیت شهر می شود بلکه درآمدی 
ناپایدار است و شهرداری نمی تواند از 
این طریق درآمد لازم برای اداره شهر 
را به دست آورد. نصیری خاطر نشان 
کرد: اســتفاده از طرح ها و گروه های 
پژوهشــی بــرای مطالعــه راه های 
کســب درآمد پایدار و ارائه نتیجه نیز 
یکی دیگر از فعالیت هایی اســت که 
شهرداری ها می توانند انجام دهند و 
تعدادی شــهرداری های کشور طرح 
های مطالعاتی و پژوهشی مناسبی در 

این حوزه راه اندازی کرده اند.

 گزارش

شهرداری ها باید 
خصوصی شوند 

 نوســان: شــهرداری اصفهان از میان 1۶ 
کلانشهر کشور، رتبه برتر "مدیریت بهینه سازی 
مصرف انرژی" و رتبه دوم "توسعه انرژی های 

تجدیدپذیر" را به خود اختصاص داد.
به گزارش اداره ارتباطات رســانه اي شهرداري 
اصفهان، در نخستین نشست تخصصی مجمع 
کلانشهرهای کشور با موضوع "انرژی" که در روز 
ششم اسفندماه سال  جاری برگزار شد، ضمن 
ارزیابی اقدامات مؤثر در بهینه  ســازی مصرف 
انرژی، بهره  گیری از انــرژی  های تجدیدپذیر، 
اصلاح الگوی مصرف، ایجاد زیرساخت  های نرم 

 افزاری و ســخت  افزاری در این زمینه و اجرای 
پروژه های شــهری با رویکرد مصــرف انرژی 
بهینه، عملکرد کلان  شــهرهای کشور مورد 
بررسی تخصصی قرار گرفت. در این ارزیابی ها، 
شــهرداري اصفهان موفق به کسب رتبه برتر 
مدیریت بهینه سازي مصرف انرژي و رتبه دوم 
توسعه انرژي هاي تجدیدپذیر در بین شهرداري 

هاي کشور شد.
معاون خدمات شــهري شــهرداري اصفهان 
با اشــاره به اقدامات انجام شــده این معاونت و 
شــهرداري در خصوص بهینه سازي مصرف 

انرژي، گفت: تکمیل سند ارزیابي اولیه، ارائه 
قوي دستاوردها و اقدامات مستمر و منظم 
شهرداري در نشست فوق در سه محور "بهینه 
ســازي مصرف انرژي در فضاهاي عمومي 
شهر"، "ایجاد ساختمان هاي سبز با استفاده 
از انرژي خورشیدي" و "اصلاح الگوي مصرف 
در تاسیسات شــهري مانند شبکه آبیاري،  
روشنایي ها،  آبنماها" و ... از جمله اقدامات 
موثري اســت که معاونــت خدمات 
شهري علاوه در راستای تکمیل سند 

ارزیابي اولیه انجام داده است.

از میان ۱6 کلانشهر؛

رتبه برتر "مدیریت بهینه انرژي" به شهرداري اصفهان رسید
رونوشت آگهی حصروراثت

فرنگیس ســهرابی، داراي شناســنامه شــماره 34 به شــرح دادخواســت به کلاسه 
3۶۷8/9۷ ح 54  از این شورا درخواست گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده که 
شادروان حسین کریمی بشناسنامه ۶89۰  درتاریخ 9۷/8/1۰ اقامتگاه دائمي خود بدرود 

زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست به مادربه اسم: 
1-  فرنگیس سهرابی  به ش ش 34 نسبت با متوفی مادر.

  ولاغیر.
اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 54 شوراي حل اختلاف. م الف/394922
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  نوســان:  عضو هیات علمی اقتصاد 
دانشگاه اصفهان گفت: با توجه به میزان 
نقدینگی که در اختیار بانک های کشور 
است، برخی از آنها با خرید و فروش میزان 
زیادی از کالاهای گران بها همچون سکه و 
ارز عامل ایجاد نوسانات در بازار هستند و از 
این نوسانات به نفع خود استفاده می کنند.

رضا نصر اصفهانی، با بیان اینکه رســالت 
بانک ها خریــد و فروش در بازار و ســوار 
شدن بر موج نوسانات نیست، اظهار کرد: 
بانک های ایران دچار پدیده ای به نام چند 
شغلی بودن، شــده اند و در امور مختلف 
فعالیت می کنند تا بتوانند سود بسیار زیاد 
سپرده های خود را به موقع پرداخت کنند 
و ورشکست نشوند. وی افزود: رواج فعالیت 
چند شغلی در افراد حقیقی منجر به چند 
شغله شدن نهادهای حقوقی شده است 
و دلیل هردو مورد، کافــی نبودن میزان 
درآمدها برای شــاغلان است، نهادهای 
حقوقی نیز فعالیت در جنبه های مختلف 
را برگزیده اند تا کســب درآمــد کرده و 
تعهدات خود را به صورت کامل اجرا کنند.

استاد اقتصاد دانشگاه اصفهان با اشاره به 
وظیفه اصلی بانک هــا در دنیای اقتصاد، 
خاطر نشــان کرد: جمع آوری سپرده ها 
و پرداخت وام از وظایف اصلی بانک ها در 
اقتصاد محسوب می شــود، اما متاسفانه 
فعالیت بانک هــا در عرصه های مختلف 
اقتصادی موجب کم رنگ شدن نقش آنها 

در وظایف اصلی شان شده است.
 نصر اصفهانی با بیان اینکه بســیاری از 
بانک های جهان از تاســیس و مدیریت 
شــرکت ها منع می شــوند، ادامــه داد: 
بانک های ایران آزادانــه به فعالیت های 
اقتصــادی در عرصه هــای مختلــف 
می پردازنــد و منع قانونــی خاصی برای 
جلوگیری از ورودشــان به این بخش ها 
وجود ندارد، بیشــتر بانک هایــی که در 
ایران فعالیت می کنند دارای شرکت بیمه 
هستند.وی اضافه کرد: تجمیع منابع پولی 
در بانک، ایجاد رانــت می کند و مدیریت 
رانت نیــز در بانک ها یکــی از مهم ترین 
مسائل علم اقتصاد است. قابل توجه است 
که ایجاد رانت در بانک ها به افزایش قدرت 

انحصاری آنها منجر می شود.
این کارشــناس اقتصــادی تصریح کرد: 
تخصص گرایــی؛ راهکار اساســی کوتاه 
کردن دست بانک ها از بازار های مختلف 
اقتصادی اســت. بانک ها باید در عرصه 
اقتصادی تخصصی خــود فعالیت کنند 
تا مشــکلی برای اقتصاد به وجود نیاید. 
بانک های ایران باید از هرگونه شــرکت 
داری، بنــگاه داری، داشــتن امــلاک و 
مستغلات غیرمنقول و پرداخت وام به غیر 

از بخش خصوصی منع شوند.

مدیرعامل شرکت نمایشگاه های بین المللی اصفهان با اشاره به اینکه روند ساخت و تکمیل 
نمایشگاه بزرگ به سرعت در حال انجام است، گفت: اکنون 1۷ جبهه کاری به صورت موازی 
در پروژه فعال هستند. علی یارمحمدیان با بیان اینکه قراردادهای جدیدی با پیمانکاران 
متعدد امضا شده تا بخش های دیگری از پروژه نیز فعال شود، افزود: بسیاری از فعالیت های 
مورد نیاز برای اجرای پروژه تعیین تکلیف شده و به زودی قرارداد اجرای سیستم سرمایشی 

و گرمایشی آن نیز منعقد خواهد شد و به مرحله اجرا خواهد رسید.

سعید باستانی، عضو کمیسیون صنایع مجلس با قبول این که در ساختار خودروسازی 
کشور مدیران عامل سیاسی انتخاب  می شوند، گفت: این سیستم غیرشفاف غیرقابل 
کنترل است و از این رو ممکن است هر اتفاقی ازجمله فساد بیفتد  . وی افزود: دولت ها 
بیش از میزان سهام خود در خودروسازی دخالت می  کنند.  او با اشاره به سهم کمتر از 
2۰ درصد دولت در هر یک از دو خودروساز بزرگ افزود: بقیه سهامداران غیردولتی از 

انتخاب  مدیرعامل گرفته تا اداره امور را به وزیر صنعت واگذار کرده اند.

٢٠ درصد سهم دولت در صنعت خودروسازی  17 جبهه کاری در نمایشگاه اصفهان

 گزارش

گفت وگو

 نوســان: این بار گرانی به نام چای زده شــده و 
این درحالی اســت که عرضه چای بســته بندی در 
بازار کاهش یافته اســت. بــا وجود آن کــه بر روی 
بســته های چای قیمتی حدود 3۰ هزار تومان برای 
مصرف کنندگان درج شده است، باید هر بسته را به 
قیمت 35 تا 3۶ هزار تومان خریداری کرد که این رقم 
قیمت خرید مصرف کننده را در سطح خرده فروشی به بیش از 4۰ هزار تومان 
افزایش می دهد. شرکت های پخش مدعی آن هستند که عرضه چای کاهش 
یافته و این موضوع به دلیل مشکلات ایجاد شده در زمینه تامین ارز از سامانه 
نیماست. با این که برخی کارشناسان معتقد بودند اگر حجم عرضه سامانه نیما 
با میزان تقاضا یکسان نباشد، فرآیند واردات کالا به کشور طولانی تر می شود، 
اما با وجود همه این اتفاقات نوســانات قیمت محصــولات خوراکی به ویژه 

محصولاتی که قیمت مصوب دارند، بشدت افزایش یافته است.

 نوسان:  براساس آمارهــای منتشــر شده توسط  
مرکز آمار، وضعیت قیمت 24 قلم خوراکی در بهمن 
 ماه نسبت به مدت مشابه ســال 9۶ مشخص شده 
اســت. رب گوجه فرنگی بــا 231.۶ درصد افزایش 
 همچنان رکورددار بالاترین افزایش قیمت ســالانه 
اســت .   طبق آمارهای مرکز آمار ۶ قلم کالا بیش از 
1۰  درصد افزایش قیمت در یک ماهه داشتند. بیشترین افزایش قیمت در 
ماه جاری نسبت به ماه گذشته،  مربوط به اقلام پیاز با 22,1 درصد افزایش، 
خیار با 21.3 درصد افزایش، گوجه فرنگی با 2۰.1 درصد  افزایش و گوشــت 
گوسفند با 15.۶ درصد افزایش بوده است .   در این ماه اقلام تخم مرغ ماشینی 
)5.۷  درصد(، برنج خارجی درجه یک ) 2.3 درصــد( و عدس )1.5 درصد(  
نســبت به ماه قبل کاهش قیمت  داشــته اند . رب گوجه فرنگــی رکورددار 

بالاترین افزایش قیمت سالانه است. 

 نوســان: قیمت هر ورق از اوراق تســهیلات 
مسکن بانک مسکن در این روزها حدود 54 هزار 
تومان اســت  که با این حساب، هزینه وام مسکن 
همراه با جعاله برای زوج ها بــا توجه به اینکه در 
کجای ایران ساکن  هســتند از 9 تا 13 میلیون 

تومان متغیر می شود . 
در معاملات فرابورس ایران قیمت هر برگ از اوراق  تســهیلات مسکن 

مهر ماه 54 هزار و 5۰۰ هزار تومان است. 
همچنین هر ورق از تسهیلات مســکن دی  ماه 1395 معادل 51 هزار 
تومان اســت .   همچنین قیمت هر ورق از اوراق مرداد ماه 139۶ معادل 
53  هزار تومان و هر ورق از اوراق خرداد امسال نیز 54 هزار تومان است.  
  تســهیلات   شــهریور تا بهمن   139۷ نیز کمی بیش از 54 هزار تومان 

معامله می شود . 

 نوسان:  وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد: 
در جلسه ستاد تنظیم بازار مقرر شد فعلا صادرات 
ســیب و پرتقال تا بعد از عید ممنوع شــود. رضا 
رحمانی افزود: وزارت کشــاورزی که مســئولیت 
تأمین اقلام اساسی مانند گوشت و مرغ را دارد، در 
این جلسه گزارشــی از میزان ذخایر اقلام اساسی 
ارایه کرد که براساس آن، وزیر جهاد کشاورزی درخصوص تأمین کالا های 
اساسی اطمینان داد. تصمیم گرفته شد کســانی که صادرات داشته اند، 
بتوانند در قبال آن اقلام مصرفی را وارد کنند. ذخیره مناســبی از میوه ها 
ازجمله سیب و پرتقال برای شب عید وجود دارد، با این حال صادرات آنها 
متوقف شده و در حوزه هایی مثل شیرینی و شــکلات مباحثی مطرح و 
گزارش های لازم ارایه شد. همچنین مقرر شد در مورد تأمین مرغ با وجود 

این که میزان تولید کشور کافی است، واردات لازم انجام شود.«

برچسب گرانی بر چای زده شدصادرات سیب و پرتقال ممنوع شدهزینه وام مسکن از ۹ تا ۱۳ میلیونرب گوجه رکورددار گرانی مواد غذایی

 ها
ده

برا

بانکها سوار موج 
نوسانات نشوند

در گفتگو با عضو هیات علمی دانشکده اقتصاد مطرح شد؛

بی تردید پروژه بندرخشک مهم ترین طرح 
در مسیر توسعه اقتصادی اصفهان است و 
با وجودی که شرکت متولی و سهامداران 
آن مشخص و حتی زمین و مکان آن نیز 
جانمایی شده؛ اما این طرح یکی از طرح 
های نافرجام اصفهان در دهه 9۰ است که 
بخش خصوصی همواره بر اجرای آن تاکید 
کرده است.  پروژه ای که ایده اش، اولین بار 
در دل کمیسیون تجارت اتاق بازرگانی هفتم 
مطرح و در نهایت بعد از مکاتبات مختلف 
در سفر چهارم دولت، مجوز آن با امضای 
وقت  رییس  دهم صادر شد.  دولت  دبیر 
کمیسیون تجارت اتاق هفتم به "نوسان"  
می گوید: در بررسی های این دو طرح هیچ 
ارگانی به غیر از استانداری با اتاق تعامل 
نداشت. اما وقتی طرح به شکوفایی رسید 
ما شاهد حضور نهادهای مختلف دولتی 
دور میز بودیم. سه سال و نیم کارشناسان 
ایرانی و خارجی طرح بندر خشک را بررسی 
کردند و فضای جغرافیایی آن نیز مشخص 
شد؛ اما وقتی خواستیم شرکت را ثبت کنیم 
همه ارگان های دولتی آمدند و رییس اتاق، 
تنها نماینده بخش خصوصی در آن شرکت 
بود. ذره جعفر ذره بینی، ادامه می دهد: در 
بندر  مجریان  و  گردانندگان  که  صورتی 
خشک در اصفهان تفکرات دولتی داشته 

باشند کاری از پیش نمی رود.

جانمایی بندر خشک اصفهان
مقدمات اولیه طرح برای شناسایی مکان 
ایستگاه  منطقه  در  اصفهان،  بندرخشک 
انتخاب  با  اصفهان،  شرق  در  سیستان 

اول در  دو نقطه هزار هکتاری که نقطه 
همجواری راه آهن ایستگاه سگزی، آغاز شد 
و سپس اتاق بازرگانی با همکاری استانداری 
و پیگیری ذاکراصفهانی استاندار وقت و نهایتا 
هیئت مدیره که عمدتا بخش خصوصی 
بودند، انتخاب و سرمایه گذاری اولیه برای 
طرح های مطالعاتی آن آغاز شد. به موازات 
آن مکاتبه مورد نیاز با دستگاه های اجرایی 

مرتبط انجام گرفت. 
در دولت یازدهم نیز پس از مدتی تاخیر، 
کار با دستور زرگرپور استاندار آن زمان آغاز 
و مکاتبات لازم برای تسریع اجرای پروژه با 
تهران برقرار شد اما باز این پروژه سرانجامی 
که  استانداری  مهرعلیزاده  نداشت. حتی 
تنها یک سال در اصفهان ماند نیز نتوانست 
این طرح را پیگیری کند و همواره از روند 
اجرای این طرح گلایه داشت و معتقد بود که 
طولانی شدن این طرح باید آسیب شناسی 
شود. البته او هم تنها با وعده هایی تو خالی 
اعلام کرد که تیمی بسیار قوی برای پیگیری 
مسائل بندر خشک تعیین و تمام مجوزها 
گرفته شده است و تنها منتظر وزارت راه 
مربوطه  های  کمیسیون  و  شهرسازی  و 
هستیم. اما امروز با گذشت هفت سال از 
این ایده و پیگیری آن و تغییر سه استاندار 
اصفهان، همچنان مجوز بندرخشک از سوی 

دولت صادر نشده است. 

آب پاک سهل آبادی
رئیس اتاق بازرگانی اصفهان در ابتدای سال 
جاری به "نوسان" گفته بود که مشکلات 
بندرخشک به زودی حل می شود؛ اما سهل 
آبادی در آخرین روزهای فعالیت اتاق در 

پارلمان  انتخابات  از  دوره هشتم و پیش 
بخش خصوصی برخلاف وعده های خوشی 
که در این سال ها برای بندرخشک داده 
بود، به یکباره آب صافی و پاکی را بر روی 
وعده های پیشین خود ریخت و اعلام کرد 
که »متاسفانه دولت بعد از چند سال، در 
خصوص این پروژه در اصفهان به نتیجه 
رسیده که بخش خصوصی نمی تواند متولی 
آن باشد؛ در حالیکه اتاق بازرگانی اصفهان سه 
هزار هکتار زمین برای بندرخشک در شرق 
اصفهان فریز کرده است و اگر طی دو سال 
گذشته مجوزهای لازم بندرخشک اصفهان 
صادر می شد، این طرح در استان راه اندازی 
شده بود؛ اما متاسفانه دولت و مدیریت استان 
هنوز نمی داند در خصوص این پروژه چه باید 
انجام دهد. مصطفی روناسی، نایب رئیس 
اتاق بازرگانی اصفهان، در این ارتباط گفت: 
به دلیل بروکراسی اداری هنوز مجوز لازم 
برای پروژه بندرخشک اصفهان صادر نشده 
است و البته با فشار اتاق بازرگانی امیدواریم 
طی چهار سال آینده اتاق، این طرح به بهره 

برداری برسد. 

واقعیتها را بازگو می کنیم!
در  اتاق  اعضای  از  برخی  دیگر  سوی  از 
خصوص به نتیجه نرسیدن پروژه بندرخشک 
در اصفهان دست به افشاگری زده و اعلام 
کردند که بعد از اتمام این دوره واقعیت های 
این طرح عقیم مانده را بازگو می کنند. به 
گفته یکی از اعضای هئیت نمایندگان اتاق 
اصفهان، در حالیکه بر توسعه صادرات از 
اصفهان تاکید داریم، اما زیرساخت های 
اصلی آن همواره مهیا نیست و حتی تولیدات 

استان به صورت عمده، استاندارد و کیفی 
نیست تا بتوانیم بر صادرات آن از مرکز کشور 
در قالب بندرخشک با این حجم از هزینه، 
سرمایه گذاری کنیم و در نهایت برگشت 

سرمایه داشته باشد.
به گفته مدیر عامل بندر خشک اصفهان، در 
صورتی که با موافقت وزیر راه و شهرسازی، 
مجوز راه اندازی بندر خشک به اصفهان داده 
شود، استان اصفهان نخستین استان در 
کشور خواهد بود که این مجوز را کسب کرده 
است. او تاکید کرد:  فعلا تهران و اصفهان تنها 
بندرهای خشکی هستند که مصوبه هیئت 
دولت را دریافت کرده اند، دیگر بندرهای 
خشک ایران فقط موفق به دریافت مجوزهای 
استانی شده اند، زیرا بندر خشک باید دارای 
ویژگی های خاصی باشد که مناطق دیگر آن 

شرایط را ندارند.
به اعتقاد بهرامی، مکان فعلی بندر خشک 
در 3۰ کیلومتری شهر اصفهان در ضلع 
جنوب غربی ایستگاه راه آهن سیستان قبل 
از سگزی در نظر گرفته شده است که به 
دلیل نزدیکی به راه آهن و کانون بار، مناسب 
ترین مکان است؛ بنابراین تمام شرایط ایجاد 
بندرخشک از قبیل راه آهن سراسری، راه 
آهن دو خطه، نزدیکی به فرودگاه اصفهان 
و جاده ترانزیت در شرق اصفهان وجود دارد 
به علاوه اینکه با تاسیس چنین بندری، 
تبعات اقتصادی خشکسالی های اخیر در این 
منطقه جبران خواهد شد. او تاکید می کند: 
این نوع بنادر مانند بندر ساحلی بوده و تخلیه 
بارگیری و مراحل گمرکی و ثبت سفارش 
در آن انجام می شود؛ در حالیکه فعلاً تمام 
واردات و صادرات کالاها در بندرهای جنوبی 
کشور انجام می گیرد. بندر خشک جایگزینی 
برای بندرهای ساحلی است و با توجه به اینکه 
طول مسافت زیاد است؛ فعالان می توانند در 
بندری که نزدیک محل سکونتشان است 
کالای خود را دریافت کنند. این روند علاوه 
بر آنکه باعث کاهش هزینه حمل ونقل و 
صرفه جویی در زمان و سوخت می شود باعث 
نگهداری کالا در محیط خوش آب وهوا نیز 
بهرامی، در صورت  به گفته  خواهد شد. 
اجرای پروژه بندر خشک برای اصفهان، در 
فاز اول آن در استان برای 2۰۰ نفر به طور 
مستقیم و برای 3 تا 4 هزار نفر هم به صورت 

غیر مستقیم فرصت شغلی ایجاد می شود.
بی تردید بندرخشک مهم ترین پروژه در 
مسیر توسعه اقتصادی اصفهان است که 
در سال های گذشته زمان زیادی را برای 
به سرانجام رساندن آن از دست داده ایم. 
متاسفانه بخش خصوصی نیز تنها دلخوش به 
وعده وعیدهای دولتی ها مانده و در عمل در 
اجرای نهایی آن در سنگلاخ دستورالعمل ها 
بوروکراسی اداری و دولتی گرفتار شده است. 
بی تردید انتظار می رود اعضای جدید هئیت 
نمایندگان اتاق در دوره نهم در فضای شفاف، 
پروژه بندرخشک را یکی از اولویت های 
اصلی خود قرار دهند و موجبات رشد اقتصاد 

استان را فراهم کنند.

سرنوشت مهم ترین طرح توسعه اقتصادی اصفهان در بورکراسی اداری؛

پروژه نافرجام
آیا دولت مانع اجرای بندر خشک اصفهان می شود؟

داستان از یک ایده بخش خصوصی آغاز شد. بهترین محور، برای توسعه اقتصاد استان که ایده پردازان آن در همان 
روزهای اول اجرای طرح، کنار گذاشته شدند و با سیر مدیریت دولتی، این حرکت لاک پشت وار پیش می رود. امروزه 
در اکثر کشورهای جهان بنادر خشک نقش مهمی در بهبود و توسعه وضعیت حمل و نقل کالا به ویژه کالای کانتینری 
دارند. اما اصفهان به دلیل مزیت های گسترده لجستیکی از جمله مرکزیت کشور، همجواری با خطوط اصلی ریلی 
و مراکز بزرگ صنعتی و تجاری، دسترسی به بزرگراه ها و جاده های اصلی و سهم بالای این شهر در سبد صادرات 

کشور همواره مورد توجه است. راه اندازی بندر خشک با این پیش فرض ها در اتاق بازرگانی اصفهان شکل گرفت.

گزارش
گروه بازرگانی

وقتی تصمیم ها به جای عقلانیت، به طور احساسی گرفته شود، هر نتیجه 
ای ممکن است پدید آید. این را  عضو هیات علمی اقتصاد دانشگاه 
اصفهان مطرح می کند و ادامه می دهد: دلار می توانست به ۳۰ هزار تومان 
هم برسد؛ اما منطق اقتصادی آن را توجیه نمی کرد. کارشناسان اقتصادی 
و سیاسی برای طوفان اقتصادی که امسال پشت سر گذاشته شد، دلایل 
متعددی را بیان می کنند؛ سعید صمدی، در گفت وگو با "ایمنا" به نوسانات 
نرخ دلار و تاثیر آن بر اقتصاد کشور پرداخته و از نقش و سیاستگذاری 
دولت در این مسیر سخن گفته که با تنظیم مجدد، بخشی از آن را در 

ادامه می خوانید؛
  به نظر شما قیمت فعلی دلار چقدر با واقعیت آن تطابق دارد؟ 

بخشی از افزایش قیمت ناشی از سیاست های غلط بود. وقتی تصمیم ها به جای 
عقلانیت، به طور احساسی گرفته  شود، هر نتیجه ای ممکن است. دلار می 
توانست به 3۰ هزار تومان هم برسد اما منطق اقتصادی آن را توجیه نمی کرد؛ 
مردم برای خرید کالاهای وارد شده با دلار هشت هزار تومان نیز قدرت خرید 
ندارند، چه برسد به دلار با قیمت بالاتر. اما یک الگوی اشتباه که در ذهن مردم 
شکل گرفته است استفاده از دلار به عنوان یک وسیله پس انداز است و همین 
الگو باعث شد که دلار تا مرز 2۰ هزار تومان هم بالا برود. نمی شود گفت که این 
2۰ هزار تومان سقف قیمت بود و دیگر تکرار نمی شود. اگر یکبار دیگر احساسات 
بر ما غلبه کند ممکن است باز هم این اتفاق بیفتد.به نظر من نرخ دلار در محدوده 
بین 95۰۰ تا 1۰ هزار تومان منطقی است. این در حالی است که اگر دولت سعی 
کند نرخ دلار را به عنوان مثال به حدود هشت هزار تومان برساند، باز هم خطای 

دیگری مرتکب شده است. 
    اما دولت سعی کرد به هرطریقی از روند صعود دلار جلوگیری کند. اما 

تاثیر این روند در بازارهای مانند طلا قابل مشاهده است.
مولفه اصلی طلا همان ارز است، طلا هم تابعی از ضرب قیمت جهانی در دلار است که 
به قیمت ریالی تبدیل می شود؛ قیمت جهانی که تقریبا ثابت و حدود 12۰۰ تا 125۰ 
دلار به ازای هر انس است. اگر دلار کنترل شد بازار طلا نیز کنترل می شود. این دو 
همزاد بوده و جدای از هم نیستند. توجه کنید که سکه تا پنج میلیون تومان هم معامله 
شد؛ پس نسبت به نرخ اولیه خود کاهش قیمت را تجربه کرده است. اگر بخواهید 
قیمت سکه را به صورت دقیق تر ببینید می توانید آن را با طلای 18 عیار مقایسه کنید. 
طلای 18 عیار کاملا تابع دلار است. نوسانات قیمت دلار به شرط اینکه قیمت طلای 
جهانی ثابت باشد به همان اندازه بر طلا اثر می گذارد که تقریبا با ثبات هم بوده است. 
اما سکه علاوه بر قیمت طلایی که در آن بکار رفته یک ارزش حق الضربی هم دارد 
که عدد آن می تواند متفاوت باشد. ارزش حق الضربی طلا به عرضه و تقاضای سکه 

بستگی دارد. 
  نوسانات قیمت ارز و طلا چه تاثیری می تواند بر بازار بورس داشته باشد؟

این که بازار طلا و ارز به یک ثبات برسد، هم می تواند به بازار بورس کمک کند و هم 
مشکلاتی برای آن به وجود بیاورد. اگر ثباتی داشته باشیم و مردم و سرمایه گذاران حس 

کنند که دیگر رشدی در بازار طلا و مسکن نیست به بازار سهام و بورس روی می آورند.
سرمایه گذاران باید بررسی کنند و نرخ واقعی و بهینه دلار را تشخیص دهند که بر 
مبنای دلار با قیمت بالاتر همچون 15 و 2۰ هزار تومان برای خودشان خیال بافی 
نکنند. در کنار آن دولت نیز باید یک صندوق ثبات درنظر بگیرد که البته تعریف کرده 
ولی این صندوق کم کار است. این صندوق ثبات را دولت باید کمی قدرتمندتر کند که 
بتواند از بازار حمایت کند. یعنی زمانی که بازار نزول می کند این صندوق ثبات به میان 
بیاید و عرضه های موجود در بازار را جمع کند. اگر یک زمانی مثل مهرماه قیمت ها 
خیلی بالا رفت و حباب گونه شد عکس آن عمل کند و جلوی رشد بازار را بگیرد. در 
واقع یک حالت تعادلی ایجاد کند. متاسفانه در این حوزه هم این صندوق ثبات خیلی 
قوی عمل نکرده است. انتظار سهام داران و سرمایه گذاران این است که دولت بیشتر 

در زمینه ثبات بازار فعالیت کند.
  با توجه به مشکلات اقتصادی کشور کدام بازار امنیت بیشتری برای 

سرمایه گذاری دارد؟
قطعا بازار سهام. نوسانات بازار سهام به کل اقتصاد ضربه نمی زند ولی زمانی که دلار به 
ارقام 1۰ هزار تومان و 19 هزار تومان برسد، شور و آشوب و غوغایی درون کل اقتصاد 
به وجود می آید. به همین دلیل بازار سهام به نظر من بهترین بازار است البته به شرطی 
که شخص حوصله و شناخت کافی از این بازار داشته باشد؛ در این صورت قطعا بازدهی 
خوبی هم خواهد داشت. دوره سرمایه گذاری در مسکن و مستغلات تمام شده است. 
سرمایه گذاری در بازار کالاهای فیزیکی مناسب نیست. تنها بازاری که همه جای دنیا 
به آن متکی هستند و به تشکیل سرمایه کمک می کند، بازار سرمایه و بورس اوراق 

بهادار است.

هرج و مرج دلاری
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گزارش

رویداد

 نوسان: مختار بخشیان با اشــاره به اینکه 
تولید گندله در سال جاری با 2.۷ درصد افزایش 
نســبت به برنامه، به ۷ میلیون و 5۰۰هزار تن 
خواهد رســید، ادامه داد: تولیــد کلاف گرم از 
مرز ۶ میلیون و 4۰۰هزار تن خواهد گذشــت 
که این میزان تولید از برنامۀ هدفگذاری شده 
بیشتر است.وی پیش بینی تولید محصولات 
سرد و پوششدار تا پایان سال جاری را 1میلیون 
و 555هزار تن و 4درصد فراتر از برنامه اعلام و 
اضافه کرد: شرکت فولاد مبارکه این قابلیت را 
دارد تا نسبتبه ظرفیت و نیاز بازار در سال آینده 

نیز رشد تولید داشته باشد.
معاون بهره برداری فولاد مبارکه یکی از برنامه 

های اصلی فولاد مبارکه در سال آتی را تمرکز 
بر تولید محصولات ویژۀ موردنیاز صنایع نفت و 
گاز و محیط گاز ترش، افزایش تولید محصولات 
گرم با ضخامت کمتر از 2 میلیمتر و محصولات 
موردنیاز صنایع خودروســازی اعلام کرد.وی 
گفت: در ســال جاری تولیــد 5 نوع محصول 
جدید و با ارزش افزودۀ بالاتر در دستور کار قرار 
گرفت و یکی از محصولات بســیار راهبردی و 
مهم که هم اکنون هم در حال تولید آزمایشی 
است، محصولات مورداستفاده در محیط گاز 
ترش و تولید لوله های انتقال نفت و گاز است. 
مختار بخشیان خاطرنشان کرد: فولاد مبارکه 
تاکنون به جز محصولات مذکور، سفارشهای 

ویژۀ دیگری ازجمله تولید ورق موردنیاز لوله 
های انتقال گاز شیرین، انتقالات سیالات و آب 
را نیز دریافت کرده که پس از تولید، آنها را به 

مشتریان تحویل داده است.
 معاون بهره برداری شــرکت فــولاد مبارکه 
گفت: سال آینده به منظور تأمین حداکثری 
نیاز  بازار داخل، شــرکت فولاد مبارکه تولید 
۷۰۰هزار تن اسلب و ۶میلیون و 5۰۰ هزار تن 
محصولات گرم، سرد و پوششدار را هدفگذاری 
کرده است. وی در همین راستا از تلاش تمامی 
کارکنــان نواحی و خطوط تولید شــرکت و 
همچنین از پیمانــکاران و تأمین کنندگان  

تشکر و قدردانی کرد.

معاون بهره برداری فولاد مبارکه:

همۀ اهداف تولیدی سال ۱۳۹7 محقق خواهد شد

  نوســان: در مجمع عمومی شــرکت 
فولادمبارکــه، که با حضــور اکثریت ۷5 
درصدی سهامداران رسمیت یافت، پس 
از انتخاب اعضای هیئت رئیسه، حمیدرضا 
عظیمیان، مدیرعامل شــرکت به عنوان 
رئیــس جلســه، خانم ســیفی نمایندۀ 
سازمان خصوصی ســازی و آقای مولوی 
نمایندۀ سازمان ایمیدرو به عنوان ناظر و 
طهمورث جوانبخت سرپرســت معاونت 
اقتصادی و مالی شــرکت به عنوان دبیر 

جلسه انتخاب شدند.
به گزارش خبرنگار فــولاد، در این مجمع 
مهندس عظیمیان با ارائۀ گزارش توجیهی 
افزایش سرمایۀ شرکت، توضیحات کاملی 
درخصوص روند افزایش سرمایه شرکت 
در سالهای گذشــته و همچنین منابع و 
مصارف عمدۀ سرمایهای شرکت بیان کرد. 
وی سرمایۀ شرکت فولاد مبارکه اصفهان 
در زمان پذیــرش در بــورس اوراق بهادار 
تهران در اسفندماه 1385 را مبلغ 15،8۰۰ 
میلیارد ریال اعلام و اضافه کرد: پســازآن 
طی چهار مرحله، سرمایۀ فولاد مبارکه به 

۷5،۰۰۰ میلیارد ریال افزایش یافت.
مدیرعامل فولاد مبارکه با تأکید بر اینکه 
میزان افزایش ســرمایۀ جدیــد 55 هزار 
میلیارد ریال است تصریح کرد: با احتساب 
افزایش ســرمایۀ جدید، سرمایۀ شرکت 
به 13۰ هزار میلیارد ریال افزایش خواهد 
یافت و شــرکت فولاد مبارکــه در میان 
شرکتهای بزرگ پذیرفته شده در بورس در 

جایگاه اول قرار خواهد گرفت.
تأمین کل مبلغ افزایش ســرمایه از محل 
سود انباشتۀ شــرکت یکی دیگر از موارد 
مطرحشده در این مجمع بود که مدیرعامل 
فولاد مبارکه ضمن اعــلام این خبر اظهار 
داشت: افزایش سرمایه تا مبلغ تعیین شده 
در چهار حوزه عمده از قرار 3۶ درصد بابت 
تکمیل سرمایۀ در گردش جهت برنامه های 
آتی، بازیافت مخارج ســرمایه های انجام 
شده به منظور تکمیل طرحهای در دست 
اجرا به میــزان 34 درصد، بازیافت مخارج 
انجام شده بابت تملک ســرمایه گذاری 
های بلندمدت به میــزان 1۶ درصد و 14 
درصد هم مشــارکت در افزایش سرمایۀ 
شرکت های فرعی و وابسته سرمایه گذاری 

خواهد شد.
 وی با تأکید بر اینکه افزایش ۷3 درصدی 
سرمایه، فرصت های مناسبی برای فولاد 
مبارکه فراهم خواهد کرد، گفت: شرکت 
با بهره گیری مناســب از ایــن فرصت ها 
می توانــد در جهت دســتیابی به اهداف 
استراتژیک و همچنین تحقق مأموریت و 
رسالت خود گام های مهمی بردارد. برخی 
از بهترین فرصت هایی که افزایش سرمایه 
در اختیار شرکت فولاد مبارکه قرار می دهد 

عبارت اند از:
استفاده از معافیت مالیاتی که  سود مناسب 
و قابل توجهی برای ســهامداران محترم 

شرکت به ارمغان خواهد آورد؛
جذاب شدن قیمت سهام پس از افزایش 

سرمایه؛
تســریع در فرایند ثبت افزایش سرمایه و 

صدور برگه های جدید سهام؛
تأمین منابع مالی طرحهای توســعۀ در 

دست تکمیل از محل سود انباشته.
این گزارش حاکی است پس از ارائه گزارش 
توجیهی حمیدرضا عظیمیــان و قرائت 
گزارش بازرس قانونی شــرکت، پیشنهاد 
افزایش ســرمایه شــرکت از ۷5,۰۰۰به 
13۰,۰۰۰ میلیارد ریال در نهایت با اکثریت 
آرای حاضران در جلسه به تصویب رسید و 
مقرر شد مراحل پایانی ثبت افزایش سرمایه 
و صدور اوراق جدید سهام تا پایان اسفندماه 

سال جاری اجرایی شود.

فولاد مبارکه بزرگ ترین 
شرکت بورسی شد

industry

سؤال  این  به  پاسخ  در  غریبپور،  خداداد 
فولادسازان  از  حمایت  برای  ایمیدرو  که 
چه راهکارهایی در نظر دارد، اظهار کرد: 
با مشارکت صنعتگران و واحدهای بزرگ 
تولیدی، بانک مرکزی و نیز گمرک، جلسه 
های متعددی برگزار کرده ایم که خوشبختانه 
تسهیلاتی ایجاد شده و همکاری خوبی هم از 

جانب بانک مرکزی شکل گرفته است.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت ، با اشاره 
به مشکلات پدید آمده در اثر تحریم های 

ظالمانه برای صنعت فولاد گفت: با مشارکت 
صنعتگران و واحدهای بزرگ تولیدی، بانک 
مرکزی و نیز گمرک جلسه های متعددی 
برگزار کرده ایم که خوشبختانه تسهیلاتی 
ایجاد شده و همکاری خوبی هم از جانب 

بانک مرکزی شکل گرفته است.
 وی اضافه کرد: مدیران فولاد مبارکه عزم 
خود را جزم کرده و پای کار ایستاده اند، اما 
باید در نظر داشت که بخشی از مسائل به 
سایر نهادهایی که تصمیماتشان موثر است، 
باز می گردد؛ البته همکاری خوبی با شرکت 
فولاد مبارکه داشته ایم و  نتایجی حاصل شده 
است. وی درخصوص بـــــرگزاری بیست و 
یکمـــــین سمپوزیوم فولاد نیز بیان کرد: 
این یک رویداد علمی است؛ یعنی صنعتگران 
نیازهایشان را مطرح می سازند و محققان 

مقالات و دستاوردهای علمی شان را ارائه می 
کنند. آنچه مسلم است صنعت به نوسازی و 
استفاده از   فناوری های روز نیازمند  می باشد.

تلاشهای زیاد از مسیرهای مختلف
عظیمیان  حمیدرضا  مهندس  همچنین 
و  بیست  بــــــرگزاری  جریـــان  در 
کرد:  فولاداظهار  سمپوزیوم  یکمـــــین 
سمپوزیومها  این  تشکیل  حتم  طور  به 
برای تبادل اطلاعات، گفتوگوهای فنی و 
مهندسی، مذاکرات تجاری و انعقاد قراردادها 

بسیار مؤثر است.
وی با اشاره به اینکه در مذاکرات چهره به 
چهره و نزدیک، زمینۀ بسیاری از اتفاقهای 
بعدی شکل میگیرد، افزود: در برنامه های 
جنــــــبی همایـــــشها و رویدادهایی 
نظیر سمپوزیومها، کارشناسان می توانند با 
ارائۀ مقالات علمی و تخصصی همگام با دانش 
روز و یافته های علمی، از نزدیک آشنا شوند و 

تجارب مؤثر را با یکدیگر به اشتراک بگذارند.
مدیرعامل فولاد مبارکه با تأکید بر اینکه یکی 
از محورهای این سمپوزیوم »اثرات رشد 
نامتوازن صنعت فولاد بر پایداری آن« بود و 
همین امر یکی از دغدغه های صنعت فولاد 
است گفت: با توجه به چالشهای مختلف اعم 
از تأمین مواد اولیه، مسئلۀ آب،  محیطزیست 
و تأمین تجهیزات خارجی بهتر است راه 
درست را با انضباط خاصی از ابتدا تا انتهای 
فولاد  البته  کنیم.  پیگیری  فولاد  زنجیرۀ 
مبارکه همواره سعی کرده سهم خود را در 
مطالعه و ایجاد طرحهای متوازن و همگن به 
خوبی انجام دهد که اجرای طرحهای توسعه 

در جنوب نیز مصداق همین امر است.

مهندس عظیمیان با اشاره به اینکه فولاد 
فولاد  درصد  حاضر 5۰  حال  در  مبارکه 
موردنیاز کشور را تولید میکند گفت: متأسفانه 
در اثر تحریمها و محدودیتهای بین المللی 
مشکلاتی بر سر راه صادرات فولاد کشور 
ایجاد شده و برای رفع این مشکلات و چالشها 
تلاشهای زیادی از مسیرهای مختلف در 

حال انجام است.
وی درخصوص بازار سرمایه و حضور فولاد 
مبارکه در این بازار بیان کرد: تولیدکنندگان 
فولاد ملزم اند که براساس قیمت مکشوفه 
در بورس، کالای خود را به بازار عرضه کنند 
و این قیمتگذاری روند شفافی دارد و هر 
دو هفته یکبار در تالار بورس فلزات کشف 

قیمت می شود.
مدیرعامل فولاد مبارکه با بیان اینکه شرکت 
فولاد مبارکه از فرصت افزایش سرمایه در 
سه بخش نورد، تأمین مواد اولیه و تولید 
شد،  خواهد  مند  بهره  جدید  محصولات 
نورد، جریان دائمی و بدون  تصریح کرد: 
وقفه تأمین مواد اولیه، محصولات جدید و  
مسئولیتهای اجتماعی به ما دیکته میکند 
که برنامه ریزی درستی داشته باشیم و منابع 

خود را به درستی هزینه کنیم.
بی  اینکه  به  اشاره  با  عظیمیان  مهندس 
توجهی به رشد متوازن در حوزۀ مواد و منابع 
معدنی، مواد اولیه و حاملهای انرژی  صنعت 
فولاد را با مشکلاتی در آینده روبه رو میکند، 
بیان کرد: فولاد مبارکه برای رشد متوازن 
برنامه ریزی مدونی دارد و خود را از نظرات 

کارشناسی در جامعۀ فولاد محروم نمی کند.
مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان تاکید کرد: 
در حال حاضر برای بانک مرکزی نیز اثبات 

شده است که فولادسازان ارز صادراتی را 
در داخل کشور ارائه کرده اند و اگر مقداری 
از ارز هم وارد نشده به دلیل مصرفی ارزی 
حمیدرضا  است.  فولادی  شرکت های 
برگزاری  هدف  تشریح  در  عظیمیان، 
نمایشگاه سمپوزیوم فولاد در جزیره کیش 
گفت: این سمپوزیوم بیشتر برای ارائه مقالات 
علمی و کارشناسی در بحث بومی سازی 
برگزار شد و هدف آن افزایش کیفیت فولاد 

تولیدی است

سمپوزیوم آوردگاه کارشناسان 
صنعت فولاد 

سرپرست روابط عمومی فولاد مبارکه نیز 
درخصوص اهمیت برگزاری چنین همایش 
هایی گفت: سمپوزیوم فولاد به واقع آوردگاه 
محققان، استادان و مدیران و کارشناسان 
عزیزان  این  است؛   کشور  فولاد  صنعت 
در این فرصت گرد هم میآیند تا آخرین 
دستاوردهای تحقیقاتی و تجربیات علمی و 
فنی خود را ارائه کنند و در بهترین حالت با 

هم به اشتراک بگذارند.
ایرج ترابی در همین خصوص ادامه داد: به 
جرئت میتوان گفت همایش بیست ویکم 
در شرایط فعلی اقتصاد کشور از جایگاه و 
چراکه  است؛  برخوردار  اهمیت خاصتری 
انجام پژوهش و کارهای مطالعاتی در همۀ 

حوزه ها به ویژه حوزۀ صنعت فولاد میتواند 
در  هم افزایی دانش فنی و دستیابی به 
فناوریهای روز این صنعت مؤثر باشد.وی 
در ادامه به موضوع »اثرات رشد نامتوازن 
صنعت فولاد بر پایداری آن« اشاره کرد و 
گفت: تأمین مواد اولیه، ساخت حداکثری 
مواد مصرفی و قطعات موردنیاز این صنعت 
بیش  توجه  و همچنین  داخل کشور  در 
به مسئولیتهای اجتماعی  ازپیش صنایع 
چنین  برگزاری  که  است  موضوعاتی  از 
همایشهایی می تواند در رشد آنها مؤثر واقع 
گردد.سرپرست روابط عمومی فولاد مبارکه 
در بخش پایانی سخنان خود تصریح کرد: 
این همایش دوروزه، مدیرعامل فولاد  در 
مبارکه با حضور در پنل تخصصی سمپوزیوم و 
مدیران و کارشناسان این گروه در حوزه های 
بومیسازی، خرید، فروش و بازاریابی، فناوری، 
نیروی انسانی، بازار،  توسعه و اقتصادی و مالی  
و با حضور مستمر در غرفۀ گروه فولاد مبارکه 
آخرین دستاوردهای علمی و فنی خود را با 
بازدیدکنندگان غرفه به اشتراک گذاشتند 
سایر  از  حداکثری  استفادۀ  راهکارهای  و 
ظرفیتهای موجود در صنایع فولاد کشور را 
با سایر مدیران و صاحبان صنایع حاضر در 
سمپوزیوم مورد بررسی و تبادل نظر قرار 

دادند.

خــداداد غریــب پــور بــا تأکیــد بــر نقــش فــولاد مبارکــه در صنعــت فــولاد کشــور خاطرنشــان کــرد: 
گزارش

گروه صنعت

ایمیــدرو و فــولاد مبارکــه ارتبــاط مؤثــری دارنــد. موضوعــات ایمیــدرو و فــولاد مبارکــه به خوبــی در حال 
پیشــرفت اســت و در یــک کلام بایــد گفــت، ایمیــدرو و فــولاد مبارکــه تعامل بســیار موثــری دارند. معــاون وزیــر صنعت، 
معــدن و تجــارت درخصــوص راهکارهــای حمایتــی از فــولاد مبارکــه خاطرنشــان کــرد: تأمیــن مــواد اولیــه یکــی از 
مهمتریــن مســائل فــولاد مبارکــه اســت کــه خوشــبختانه بــا همــکاری خــوب ایمیدرو بــا این شــرکت فــولادی ایــن امر 

صورت پذیرفته و موضوعاتی همچون تسهیلات گمرکی و همکاری بانک مرکزی نیز در حال پیگیری است.

تولید در شرایط تحریم

نخستین نشست بازنشستگان با مدیرعامل فولاد مبارکه در طول تاریخ این شرکت برگزار شد.  به گزارش 
روابط عمومی شرکت فولادمبارکه یکشنبه پنجم اسفندماه، حمیدرضا عظیمیان، مدیرعامل فولادمبارکه، 
میزبان 12۰۰ نفر از بازنشستگان این شرکت در سالن نگین نقش جهان بود. در این دیدار، رئیس هیات 
مدیرۀ کانون بازنشستگان شرکت به نمایندگی از بازنشستگان صندوق فولاد و تأمین اجتماعی  به برخی 
از درخواست های بازنشستگان همانند امکان استخدام فرزندان بازنشسته، مسائل مربوط به بیمه و درمان 
بیماران صعب العلاج و ازکارافتاده، اجرای معاینات دورهای، مشارکت مالی بازنشستگان اشاره کرد.

مدیرعامل فولاد سنگان گفت: اولویت فولاد سنگان در سال آینده سرعت بخشیدن و اتمام 
پروژه کنسانتره سازی می باشد.

محسن میرمحمدی، اضافه کرد: فولاد سنگان تا پایان امسال و از زمان بهره برداری 
واحد گندله سازی از مرز 4 میلیون تن تولید گندله عبور خواهد کرد اما به جهت کسری 
کنسانتره، رسیدن به ظرفیت اسمی 5 میلیون تن زمان بر است. وی تاکید کرد: استراتژی 

این شرکت با حمایت فولاد مبارکه در حال محقق شدن است.

بهره برداری از بزرگترین واحد کنسانتره سازیفولاد مبارکه میزبان پیشکسوتان صنعت فولاد
با افزایش ۸ درصدی تحویل محصولات نهایی انجام شد؛

تحقق اهداف فولاد مبارکه 
در بازار داخل

حال و روز صنعت فولاد در روزگار تحریم های اقتصادی؛

غریبپور: ایمیدرو و فولاد مبارکه تعامل بسیار مؤثری دارند

 نوسان : در پایان بهمن ماه سال جاری تناژ تحویل محصولات نهایی )انواع ورق( 
فولاد مبارکه به بازار داخل از مرز پنج میلیون تن گذشت و با رشد 8 درصدی 

نسبت به مدت مشابه سال قبل به 5 میلیون و ۶۷ هزار تن رسید. 
به گزارش پایگاه خبری اقتصادبازار، معاون فروش و بازاریابی شرکت فولاد مبارکه 
فولاد اظهار داشت: علی رغم وجود تحریم های ظالمانه، فولاد مبارکه توانست نیاز 
مصرف کنندگان داخلی به محصولات فولادی تخت را تأمین کند و با افزایش تأمین 
نیاز مشتریان، از خروج ارز جلوگیری و به حفظ سطح اشتغال در کشور کمک کند.

محمود اکبری افزود: در 11ماهه سال جاری شرکت فولاد مبارکه 3 میلیون و ۷41 
هزار تن محصولات گرم و اسیدشویی را به مشتریان خود تحویل داده است که این 
میزان نسبت به سال گذشته 11 درصد رشد نشان می دهد. علاوه بر آن با توجه به نیاز 
مشتریان، این شرکت تناژ تولید و تحویل محصولات گرم با ضخامت نازک را افزایش 
داده است؛ به طوری که درصد رشد محصولات گرم با ضخامت کمتر از 3 میلی متر 
1۰ درصد رشد  داشته و از یک میلیون و 51۶هزار تن به یک میلیون و ۶۶۶ هزار 

تن رسیده است.
معاون فروش و بازاریابی شرکت فولاد مبارکه گفت: تناژ تحویل محصولات سرد 
نیز رشد 3 درصدی نسبت به یازده ماه سال 139۶ داشته و از یک میلیون و 48هزار 
به یک میلیون و 82 هزار تن در سال جاری رسیده است. در سال جاری  تن 
تحویل محصولات سرد به تولیدکنندگان لوازم خانگی و صنایع بشکه سازی افزایش 
قابل توجهی داشته است. همچنین بخشی از این محصولات جهت پوشش دهی به 

کارخانه های مصرف کنندۀ ورق گالوانیزه و ورق قلع اندود اختصاص یافته است.
وی ادامه داد: محصولات فولاد مبارکه در سال جاری به بیش از 925 مشتری 
تحویل داده شده است که ازنظر تعدادی نیز رشد 1۰ درصدی داشته است. فولاد 
مبارکه با افزایش تحویل محصول به مشتریان داخلی به تداوم تولید در کارخانه های 
تولیدی پایین دست کمک کرده است؛ ولی متاسفانه علی رغم تأکید دولت  بر 
صادرات محصولات فولادی توسط شرکت های تولیدکننده و اقدامات و پیگیری های 
صورت گرفته از طرف فولاد مبارکه، بخشی از ورق های فولادی عرضه شده به بازار 
داخلی، بدون تبدیل شدن به محصولات نهایی صادر می شود که به ایجاد اشتغال 
وارد  جبران ناپذیری  خسارات  ارزش افزوده،  با  محصولات  صادرات  و  کشور  در 
می کند و لازم است جهت جلوگیری از صادرات محصـــولات فولادی توســــط 

شرکــت های غیرتولیدکننده اقدامات اساسی تری صورت گیرد.

حمیدرضا عظیمیان: متأســفانه در اثر تحریمها 
و محدودیتهای بین المللی مشــکلاتی بر سر 
راه صادرات فولاد کشــور ایجاد شــده و برای 
رفع این مشکلات و چالشها تلاشهای زیادی از 

مسیرهای مختلف در حال انجام است

خداداد غریب پور: مدیران فولاد مبارکه عزم خود 
را جزم کرده و پای کار ایستاده اند، اما باید در نظر 
داشت که بخشی از مســائل به سایر نهادهایی که 

تصمیماتشان موثر است، باز می گردد

 IOT فولاد هرمزگان پیشرو در
اطلاعات  فناوری  نوسان:مدیر    
شرکت فولاد هرمزگان گفت: همایش 
فرصت  شناخت  راستای  در   IOT
هایی که انقلاب صنعتی چهارم پیش 

روی ما قرار می دهد برگزار شد . 
به گزارش پایگاه خبری اقتصادبازار، 
شرکت  داد:  ادامه  زاده  نوک  مجید 
عنوان  به  ابتدا  از  هرمزگان  فولاد 
به  فولاد  رویکرد کلان صنعت  یک 
موضوع استفاده حداکثری از ظرفیت 
بکارگیری  نوین،  های  تکنولوژی 
سیستم های اطلاعاتی یکپارچه  و استفاده از سیستم های پشتیبان مدیریت در 

تصمیم گیری توجه و نگاه خاصی داشته است.
نوک زاده با بیان اینکه در راستای این رویکرد کلان،  پیشرفت تکنولوژی با ظهور 
مفاهیمی جدید مانند انقلاب صنعتی چهارم، هوشمند سازی فرآیندها ،  اینترنت 
اشیاء همراه بوده است ، عنوان کرد:  با توجه به ماهیت شرکت فولاد هرمزگان که 
یک کارخانه صنعتی و تولیدی است شناخت راهکارهای انقلاب صنعتی چهارم جزو 
استراتژی های این کارخانه به عنوان  پیشرفته ترین کارخانه فولادی کشور است. 
وی با اشاره به اینکه در فولاد هرمزگان  اتوماسیون حائز اهمیت زیادی است، افزود: 
در راستای شناخت فرصت هایی که  انقلاب صنعتی چهارم پیش روی ما قرار می 

دهد  همایش IOT برگزار شد.
مدیر فناوری اطلاعات شرکت فولاد هرمزگان بیان داشت : شرکت ایریسا همایش 
IOT را  با هدف معرفی و ایجاد ذهنیت صحیح از انقلاب صنعتی چهارم ، اینترنت 
اشیاء و کاربردهای آن در صنعت، جهت شناسایی فرصت ها و تعریف نقشه راه برگزار 
کرد. وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت : موضوع انقلاب صنعتی چهارم 
موضوع جدیدی است و صحبت از عملیاتی شدن آن امروز زود است، زیرا نه تنها در 

کشور ما بلکه در دنیا مفهوم جدیدی است.
مدیر فناوری اطلاعات فولاد هرمزگان اظهار داشت : با توجه به نقش محوری که در 
گروه فولاد مبارکه به عهده شرکت ایریسا گذاشته ایم، طبیعتا سعی خواهیم کرد 
که از دانش شرکت های داخلی و خارجی برای استفاده از تجارب موفق و برنامه 
ریزی دقیق تر برای ورود به این حوزه استفاده کنیم و این مسئولیت را به شرکت 
ایریسا محول کرده ایم. وی استقبال را به دلیل جذاب و جدید بودن مطالب، خوب 
تشریح کرد و ادامه داد: با توجه به اینکه فولاد هرمزگان یک کارخانه عملیاتی است 
امکان حضور تمام کارکنان در این همایش نبود و عمدتا واحدهای مرتبط مانند 
فناوری اطلاعات، اتوماسیون، دفاتر فنی و کارشناسان بخش های مرتبط شرکت 

در همایش حضور دارند.
نوک زاده  با بیان اینکه حمایت مدیران ارشد شرکت از برگزاری همایش بسیار خوب 
بوده است ، تصریح کرد: در این همایش بیشتر به مباحث فنی پرداخته شد و انشاء 
الله در گام های بعدی مباحث کلان و مدیریتی برای مدیران ارشد شرکت ارائه می 
شود. مدیر فناوری اطلاعات شرکت فولاد هرمزگان ایجاد امکان تبادل نظر و اطلاع 
یافتن از آخرین فعالیتهای پژوهشی و کاربردی در حوزه اینترنت اشیا در ایران و 
جهان، گسترش پژوهش و ارتقای کاربردها و کسب و کارهای مبتنی بر اینترنت 
اشیا در ایران، ایجاد همگرایی بیشتر میان مراکز علمی-پژوهشی و مراکز صنعتی 
با محوریت زیرساختها و کاربردهای اینترنت اشیاء از دیگر اهداف مهم برگزاری این 

همایش خواند.

مدیر فناوری اطلاعات شرکت فولاد هرمزگان: 
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رونوشت آگهی حصروراثت

زهرا امینی ولاشــانی، داراي شناسنامه شماره 5۰1۷۷ به شــرح دادخواست به کلاسه 
3۶۷۷/9۷ ح 54  از این شورا درخواست گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده 
که شادروان احمد امینی بشناســنامه 18۰ درتاریخ 9۷/8/25 اقامتگاه دائمي خود بدرود 
زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست به 2 پسر، 4 دختر و همسر به اسامي:

 1- مهدی امینی به ش ش 9۷1 نسبت با متوفی فرزند.2- محمد امینی ولاشانی  به ش 
ش 21۶4  نسبت با متوفی فرزند.3-  لیلا امینی ولاشانی به ش ش ۷۷۷ نسبت با متوفی 
فرزند.4- مریم امینی به ش ش 55425 نسبت با متوفی فرزند.5-  زهرا امینی ولاشانی 
به ش ش 5۰1۷۷ نسبت با متوفی فرزند.۶- فاطمه امینی ولاشانی به ش ش 8۶ نسبت 
با متوفی فرزند.۷- سکینه تریان ولاشــانی به ش ش 113۰1۷145۰ نسبت با متوفی 

همسر ولا غیر .
اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 54  شوراي حل اختلاف. م الف/394۷9۰

رونوشت آگهی حصروراثت

ایران دخت بهادرانی ، داراي شناســنامه شماره 1۶ با به شــرح دادخواست به کلاسه 
3۶5۶/9۷ ح 1۰ از این شورا درخواست گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده 
که شادروان خورشــیدبیگم صفات باغبادرانی بشناســنامه 1۶5۰ درتاریخ 8۶/۷/23 
اقامتگاه دائمي خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به

 2 پسر و2 دختربه اسامي: 
1-  فریدون بهادرانی باغبادرانی به، به ش ش 29 نسبت با متوفی فرزند.

2-  ایران دخت بهادرانی ، به ش ش 1۶  نسبت با متوفی  فرزند.
3-  توران بهادرانی باغبادرانی ، به ش ش 4 نسبت با متوفی  فرزند.

4-   رضا  بهادرانی  ، به ش ش 22 نسبت با متوفی  فرزند.
5-   محمود بهادرانی  ، به ش ش 1۶ نسبت با متوفی  فرزند.

ولاغیر.
اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 1۰ شوراي حل اختلاف. م الف/394۶۷1

رونوشت آگهی حصروراثت

ســید مهدی طبائیان ، داراي شناسنامه شماره 222 به شــرح دادخواست به کلاسه
 3۶۶۶/9۷ ح 1۰  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شــادروان اشــرف بیگم فاطمی  بشناســنامه 1  درتاریخ 9۷/9/2۰ اقامتگاه 
دائمي خود بــدرود زندگي گفتــه ورثه حین الفــوت آن مرحوم منحصراســت  به

 1 پسر ، 3 دختر  و  همسر  به اسامي: 
1-  سید مهدی طبائیان به ش ش 222 نسبت با متوفی فرزند پسر.

2-    نفیسه طبائیان اردستانی به ش ش 133 نسبت با متوفی فرزند دختر.
3-  سیده مریم طبائیان  به ش ش 1318 نسبت با متوفی فرزند دختر.
4-  بتول طبائیان اردستانی  به ش ش ۶۰ نسبت با متوفی فرزند دختر
5- سیدکمال طبائیان اردستانی به ش ش ۷5 نسبت با متوفی  همسر.

 ولاغیر.اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید 
تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 1۰ شوراي حل اختلاف. م الف/3943۰8

رونوشت آگهی حصروراثت

علیرضا مهره  ، داراي شناســنامه شــماره 121۶2 به شــرح دادخواســت به کلاسه 
3۶11/9۷ ح 54  از ایــن شــورا درخواســت گواهــي حصروراثــت نمــوده و چنین 
توضیح داده که شــادروان فروغ امین الرعایائــی بشناســنامه 88۰ درتاریخ 9۷/9/5 
اقامتگاه دائمــي خود بدرود زندگي گفتــه ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت

به 2 پسر ، 3 دختر و  همسر به اسامي: 
1-  علیرضا مهره به ش ملی  121۶2 نسبت با متوفی فرزند.

2-   امید مهره  به ش ش 12۷1111152 نسبت با متوفی فرزند.
3- گیتی مهره  به ش ش 15۰2  نسبت با متوفی فرزند.

4-  فرشته اعتمادی فرد به ش ش 2۶82  نسبت با متوفی فرزند.
5- سمیه مهره  به ش ش 2۷52 نسبت با متوفی فرزند.

۶- مرتضی مهره  به ش ش 1۰۷8 نسبت با متوفی همسر ولاغیر.
اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 54 شوراي حل اختلاف. م الف/3945۶3

رونوشت آگهی حصروراثت

ســید مصطفی میرقادری، داراي شناســنامه شــماره 1۷۷9۶با وکالت جواد موسوی 
کجانی به شرح دادخواست به کلاســه 3۶۶2/9۷ ح 54  از این شورا درخواست گواهي 
حصروراثت نموده و چنین توضیح داده که شادروان سید رضا میرقادری بشناسنامه 1۶۷ 
درتاریخ 9۷/9/15 اقامتگاه دائمي خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم 
منحصراست به 2 پسر، 5 دختر و 1همسر به اسامي: 1- سید مصطفی میرقادری به ش 
ش 1۷۷9۶ نسبت با متوفی فرزند.2- ســید کریم میرقادری به ش ش ۶52۷9  نسبت 
با متوفی فرزند.3- بدرالســادات میرقادری به ش ش 1۷۷95 نسبت با متوفی فرزند.4-  
اعظم الســادات میرقادری به ش ش ۶52۷8 نسبت با متوفی فرزند.5- مرضیه السادات 
میرقادری به ش ش ۶528۰ نســبت با متوفی فرزند.۶-  مریم الســادات میرقادری  به 
ش ش 181۶ نســبت با متوفی فرزند.۷- محبوبه السادات میرقادری به ش ش ۶۰185 
نسبت با متوفی فرزند.8-  صدیقه رنجبراسلامی به ش ش۷13 نسبت با متوفی همسر 
ولا غیر .اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي 
نماید تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 

آگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 54 شوراي حل اختلاف. م الف/393898

رونوشت آگهی حصروراثت

شــیما درخشــنده ، داراي شناسنامه شــماره 12۷1۰48353 به شــرح دادخواست 
به کلاسه 3۶۶8/9۷ ح 54  از این شورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین 
توضیح داده که شــادروان فتح اله درخشــنده بشناســنامه 3 درتاریــخ 9۷/11/25 
اقامتگاه دائمــي خود بدرود زندگي گفتــه ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت

به 2 پسر ، 3 دختر و  همسر به اسامي: 
1-  وحید درخشنده به ش ملی  12۷19۰9189 نسبت با متوفی فرزند.

2-  علیرضا درخشنده به ش ش 5۰11۷ نسبت با متوفی فرزند.
3- زهرا درخشنده به ش ش 55۷  نسبت با متوفی فرزند.

4-  مرضیه درخشنده به ش ش 354  نسبت با متوفی فرزند.
5- شیما درخشنده به ش ش 12۷1۰48353 نسبت با متوفی فرزند.

۶-  فلک ناز سبحانی به ش ش 22 نسبت با متوفی همسر ولاغیر.
اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 54 شوراي حل اختلاف. م الف/39451۶

رونوشت آگهی حصروراثت

زهــرا صفــری ، داراي شناســنامه شــماره 1۶ به شــرح دادخواســت به کلاســه
 3۶۶1/9۷ ح 54  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شادروان خســرو محمودقهســاره  بشناســنامه 14۷  درتاریخ 9۷/11/19 
اقامتگاه دائمي خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به

1 پسر ،  دختر  ،  همسر  و مادر به اسامي: 
1-  علیرضا محمود قهساره  به ش ملی 12۷41۰۰49۶ نسبت با متوفی فرزند.
2- فاطمه محمود قهساره  به ش ملی 12۷218۷111 نسبت با متوفی فرزند.

3-  زهرا صفری به ش ش 1۶ نسبت با متوفی همسر.
4- امه البنین سعیدی قهساره به ش ش 19 نسبت با متوفی مادر.

 ولاغیر.
اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 54 شوراي حل اختلاف. م الف/3945۰۶

رونوشت آگهی حصروراثت

حمید بختیاریان ، داراي شناســنامه شــماره 4314 به شــرح دادخواست به کلاسه 
3۶82/9۷ ح 1۰  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شــادروان امیرحســین بختیاریان بشناســنامه 1489 درتاریــخ 9۷/11/2۰ 
اقامتگاه دائمــي خود بدرود زندگي گفتــه ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت

به 2 پسر ، 3 دختر و 1  همسر به اسامي: 
1-  حمید بختیاریان به ش ش  4314 نسبت با متوفی فرزند.

2-  محمد امین بختیاریان به ش ش 12۷4۶3۶11 نسبت با متوفی فرزند.
3-  فلک ناز بختیاریان به ش ش 152  نسبت با متوفی فرزند.
4-  زهرا بختیاریان به ش ش 15۶2  نسبت با متوفی فرزند.

5- زینب بختیاریان به ش ش 12۷۰42۶34۶ نسبت با متوفی فرزند.
۶-  زیور عباسی دورگی به ش ش 1۷9 نسبت با متوفی همسر ولاغیر.

اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 1۰ شوراي حل اختلاف. م الف/39453۶

رونوشت آگهی حصروراثت

رضوان شیردوانی شــرودانی  داراي شناسنامه شــماره 1۷ به شــرح دادخواست به 
کلاســه 3۶۶۶/9۷ ح 54  از این شورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین 
توضیح داده که شــادروان علیرضا شیردوانی  بشناســنامه 45۷  درتاریخ 2۶/ 11 /9۷ 
اقامتگاه دائمي خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به

1 برادر و دو خواهر به اسامي: 
1- مهدی جمشیدی مهر   به ش ش 184 نسبت با متوفی برادر.

2-  رضوان شیردوانی شرودانی به ش ش 1۷  نسبت با متوفی خواهر.
3-  مهین شیردوانی شرودانی به ش ش 24 نسبت با متوفی خواهر.

 ولاغیر.

اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 54 شوراي حل اختلاف. م الف/3939۷9

رونوشت آگهی حصروراثت

محمود روزبهانی دره ســاری، داراي شناســنامه شماره 1۶31 به شــرح دادخواست 
به کلاسه 3۶۶۷/9۷ ح 54  از این شورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین 
توضیح داده که شــادروان منصــور روزبهانی دره ســاری بشناســنامه 1۷2 درتاریخ 
9۷/1۰/21 اقامتگاه دائمــي خود بدرود زندگــي گفته ورثه حین الفــوت آن مرحوم 

منحصراست به 3پسر ، 2 دختر و 1 همسر به اسامي: 
1-  رسول روزبهانی دره ساری به ش ش 19۷8 نسبت با متوفی فرزند.

2-  حسین روزبهانی دره ساری به ش ش 1418 نسبت با متوفی فرزند.
3- محمود روزبهانی دره ساری به ش ش 1۶31 نسبت با متوفی فرزند.

4-  زهرا روزبهانی دره ساری به ش ش 1۶۷۰ نسبت با متوفی فرزند.
5- فاطمه روزبهانی دره ساری به ش ش 115۶ نسبت با متوفی فرزند.

۶- خاتون روزبهانی به ش ش 419 نسبت با متوفی همسر ولاغیر.
اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 54 شوراي حل اختلاف. م الف/3949۶3

رونوشت آگهی حصروراثت

حســن صفری، داراي شناســنامه شــماره 589  به شــرح دادخواســت به کلاســه
 3۶81/9۷ ح 1۰  از این شورا درخواست گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده 
که شادروان حیدرعلی صفری بشناسنامه ۶9۰9 درتاریخ 9۷/11/1 اقامتگاه دائمي خود 
بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست به 4 پسر، 3 دختر و همسر 
به اسامي: 1- اکبر صفری به ش ش 1۰۷۰3 نســبت با متوفی فرزند.2- حسین صفری 
به ش ش 21  نسبت با متوفی فرزند.3-  حســن صفری به ش ش 589 نسبت با متوفی 
فرزند.4- رضا صفری به ش ش 12۷3 نســبت با متوفی فرزند.5- زهرا صفری به ش ش 
518 نسبت با متوفی فرزند.۶-  مهری صفری  به ش ش 2833 نسبت با متوفی فرزند.۷- 
زهره صفری به ش ش ۶۰89 نســبت با متوفی فرزند.8-  فاطمه کبیری به ش ش 33۶ 

نسبت با متوفی همسر ولا غیر .
اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 1۰  شوراي حل اختلاف. م الف/3944۰9

رونوشت آگهی حصروراثت

مســلم مهیاری، داراي شناســنامه شــماره 9۰ به شــرح دادخواســت به کلاســه 
3۶81/9۷ ح 54  از این شورا درخواست گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده 
که شادروان مریم کاظمی اسفه بشناسنامه 3 درتاریخ 9۷/11/22 اقامتگاه دائمي خود 
بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به 3پسر ، 2 دختر و پدر 

به اسامي: 
1-  محسن مهیاری به ش ش 1998 نسبت با متوفی فرزند.

2-  قاسم تفنگ چی مهیاری به ش ش 119۰۰4931۷ نسبت با متوفی فرزند.
3-  مسلم مهیاری به ش ش 9۰  نسبت با متوفی فرزند.

4-  خدیجه تفنگ چی مهیاری به ش ش 4428 نسبت با متوفی فرزند.
5- فهیمه تفنگ چی مهیاری به ش ش 2۷ نسبت با متوفی فرزند.

۶-  محمدعلی کاظمی اسفه به ش ش 419 نسبت با متوفی پدر ولاغیر.
اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 54 شوراي حل اختلاف. م الف/3949۶4

رونوشت آگهی حصروراثت

زهــرا آقابابائی،  داراي شناســنامه شــماره 95 به شــرح دادخواســت به کلاســه 
3۶۷2/9۷ ح 54  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شادروان رمضان آقابابائی بشناسنامه 8311  درتاریخ 9۷/11/4 اقامتگاه دائمي
 خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست به1 پسر   و  3 دختر    

به اسامي: 
1-   حسن آقابابائی به ش ش 8312 نسبت با متوفی فرزند.

2-   زهرا آقابابائی  به ش ش 95  نسبت با متوفی فرزند.
3-  محترم آقابابائی به ش ش 8۷  نسبت با متوفی فرزند.
4-  طیبه آقابابائی  به ش ش ۶1  نسبت با متوفی فرزند.

 ولاغیر.
اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 54 شوراي حل اختلاف. م الف/394۶2۷

رونوشت آگهی حصروراثت

ســید محمد جعفری ، داراي شناسنامه شــماره 1۷5 به شــرح دادخواست به کلاسه 
35۷9/9۷ ح 1۰  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شادروان سمیه سادات جفری بشناسنامه 113۰19۶۶58 درتاریخ 9۶/12/29 
اقامتگاه دائمي خود بــدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به 

1دختر، همسر، مادر و پدر  به اسامي: 
1- سوگند السادات جعفری  به ش ش 12۷۷32۷۷2۶ نسبت با متوفی فرزند.

2-  سید محمد جعفری به ش ش 1۷5 نسبت با متوفی همسر.
3-  مریم عوضی پور  به ش ش 13۷۷ نسبت با متوفی مادر.

4- سید محمود جعفری به ش ش 892  نسبت با متوفی پدر.
ولاغیر.

اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 1۰ شوراي حل اختلاف. م الف/394588

Trading

رونوشت آگهی حصروراثت

مسیح مردانی لندانی، داراي شناسنامه شماره 12۷33413۷۶ به شرح دادخواست به کلاسه 
3۶۶۰/9۷ ح 54  از این شــورا درخواست گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده که 
شادروان فرزانه غفوری جبلی بشناسنامه 5۰92۷  درتاریخ 9۷/5/1 اقامتگاه دائمي خود بدرود 

زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست به  1 پسر ، همسر ،پدر و مادربه اسامي: 
1-   مسیح مردانی لندانی  به ش ش 12۷33413۷۶ نسبت با متوفی فرزند.

2-  مجتبی مردانی لندانی به ش ش 1259  نسبت با متوفی همسر.
3-  فاطمه سرتاج به  ش ش 34548  نسبت با متوفی مادر.
4-  مسلم غفوری جبلی به ش ش 33  نسبت با متوفی پدر

  ولاغیر.

اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا هرکسي 
اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي ظرف یک ماه به 

شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 54  شوراي حل اختلاف. م الف/39559۰

رونوشت آگهی حصروراثت

اصغــر عطریان، داراي شناســنامه شــماره 423 به شــرح دادخواســت به کلاســه 
3۶89/9۷ ح 1۰  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شــادروان فاطمه بیگم نصیری ده ســرخی بشناســنامه 18 درتاریخ 9۷/1/3 
اقامتگاه دائمي خود بــدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به 

3 پسر ، 2 دختر و1 همسر  به اسامي: 
1-   جواد عطریان  به ش ش 1۷28  نسبت با متوفی فرزند.
2-   جلال عطریان  به ش ش 585 نسبت با متوفی فرزند.

3-   کمال عطریان  به ش ش 21192 نسبت با متوفی فرزند.
4-    مریم عطریان  به ش ش 14۰۶ نسبت با متوفی فرزند.

5- آسیه عطریان  به ش ش 412 نسبت با متوفی فرزند .
۶- اصغر عطریان به ش ش 423 نسبت با متوفی فرزند ولاغیر.

اینــک بــا انجــام تشــریفات مقدماتــي درخواســت مزبــور را در یک نوبــت آگهي
 مي نماید تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 

آگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 1۰  شوراي حل اختلاف. م الف/3952۶8

رونوشت آگهی حصروراثت

منصور کاظمی نافچی، داراي شناســنامه شــماره 35 به شــرح دادخواست به کلاسه 
3۶85/9۷ ح 1۰  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شــادروان مونــس کاظمی نافچــی بشناســنامه 12۷3 درتاریــخ 9۷/1۰/۶ 
اقامتگاه دائمي خود بــدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به 

4 پسر و 2 دختر  به اسامي: 
1-   رضا کاظمی نافچی به ش ش 5  نسبت با متوفی فرزند پسر.

2-   نعمت اله کاظمی نافچی  به ش ش 2 نسبت با متوفی فرزندپسر.
3-   حجت اله کاظمی نافچی  به ش ش 58 نسبت با متوفی فرزندپسر.

4-   منصور کاظمی نافچی به ش ش 35 نسبت با متوفی فرزند پسر.
5-  مهری کاظمی نافچی  به ش ش 81 نسبت با متوفی فرزند دختر .

۶-  ملیحه کاظمی نافچی به ش ش 1۶92  نسبت با متوفی فرزند  دختر ولاغیر.
اینــک بــا انجــام تشــریفات مقدماتــي درخواســت مزبــور را در یک نوبــت آگهي

 مي نماید تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 
آگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 1۰  شوراي حل اختلاف. م الف/394۷39

رونوشت آگهی حصروراثت

نرگس زمانی پزوه، داراي شناســنامه شــماره 22 به شــرح دادخواســت به کلاســه 
3۶۷5/9۷ ح 54  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شــادروان محمدحســن طاهری اصل بشناســنامه 2۰59 درتاریخ 92/8/5 
اقامتگاه دائمي خود بــدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به 

2 پسر ، 2 دختر و1 همسر  به اسامي: 
1-   محسن طاهری اصل  به ش ش 18۷25  نسبت با متوفی فرزند.

2-    عباس طاهری اصل  به ش ش 12۷۰45۷391 نسبت با متوفی فرزند.
3-   فهیمه طاهری اصل  به ش ش 1۷۶۶4 نسبت با متوفی فرزند.
4-    فیروزه طاهری اصل  به ش ش 13192 نسبت با متوفی فرزند.

5- نرگس زمامی پزوه  به ش ش 22 نسبت با متوفی همسر.
 ولاغیر.

اینــک بــا انجــام تشــریفات مقدماتــي درخواســت مزبــور را در یک نوبــت آگهي
 مي نماید تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 

آگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 54  شوراي حل اختلاف. م الف/39545۶

رونوشت آگهی حصروراثت

فاطمه بیگم پور ابراهیم خوراسگانیان ، داراي شناسنامه شماره 22۰ به شرح دادخواست 
به کلاسه 3۶۷2/9۷ ح 1۰  از این شورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین 
توضیح داده که شــادروان ناصــر نیلی خواجو بشناســنامه ۷19 درتاریــخ 9۷/11/1 
اقامتگاه دائمــي خود بدرود زندگي گفتــه ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت

به 5 پسر و 1  همسر به اسامي: 
1-  محمدرضا نیلی خواجو  به ش ملی  3۶3۶۷ نسبت با متوفی فرزند.

2-  سعید نیلی خواجو به ش ش 3۶38 نسبت با متوفی فرزند.
3-  مجتبی نیلی خواجو  به ش ش 41۰۷5  نسبت با متوفی فرزند.
4- مصطفی نیلی خواجو به ش ش 41۰۷۶  نسبت با متوفی فرزند.
5- مجیدرضا نیلی خواجو به ش ش 11۶83 نسبت با متوفی فرزند.

۶-  فاطمه بیگم پور ابراهیم خوراسگانیان به ش ش 22۰ نسبت با متوفی همسر ولاغیر.
اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 1۰ شوراي حل اختلاف. م الف/395551

رونوشت آگهی حصروراثت

نرگس رزم آبادی ، داراي شناســنامه شــماره 2225 به شــرح دادخواست به کلاسه 
3۶88/9۷ ح 1۰  از ایــن شــورا درخواســت گواهــي حصروراثــت نمــوده و چنین 
توضیح داده که شــادروان نصرت زارع بشناســنامه 25 درتاریــخ 9۷/9/12 اقامتگاه 
دائمي خود بــدرود زندگــي گفته ورثه حیــن الفــوت آن مرحوم منحصراســت به 

4 پسر و 2 دختر  به اسامي: 
1-  حسین رزم آبادی به ش ش 14۰3  نسبت با متوفی فرزند پسر.

2-   ناصر رزم آبادی  به ش ش 22۰ نسبت با متوفی فرزندپسر.
3-   محمود رزم آبادی  به ش ش 9۰5 نسبت با متوفی فرزندپسر.
4-    منصور رزم آبادی به ش ش 158 نسبت با متوفی فرزند پسر.

5-   نرگس رزم آبادی  به ش ش 2225 نسبت با متوفی فرزند دختر .
۶-   پریوش رزم آبادی به ش ش 122  نسبت با متوفی فرزند  دختر ولاغیر.

اینــک بــا انجــام تشــریفات مقدماتــي درخواســت مزبــور را در یک نوبــت آگهي
 مي نماید تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 

آگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 1۰  شوراي حل اختلاف. م الف/3948۷4

رونوشت آگهی حصروراثت

عصمت نیک نفس، داراي شناســنامه شــماره 229 به شــرح دادخواســت به کلاســه 
3۶8۷/9۷ ح 1۰  از این شورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده که 
شادروان جلال نیک نژادی  بشناســنامه 994  درتاریخ 9۷/8/1 اقامتگاه دائمي خود بدرود 

زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست به1دختر و  مادر به اسامي: 
1-    صبا نیک نژادی    به ش ش 12۷3۶854۰۷ نسبت با متوفی فرزند.

2-  عصمت نیک نفس  به ش ش 229  نسبت با متوفی مادر.
  ولاغیر.

اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا هرکسي 
اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي ظرف یک ماه به 

شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 1۰ شوراي حل اختلاف. م الف/3955۶۶

رونوشت آگهی حصروراثت

فاطمه شهبازی دســتگرده، داراي شناسنامه شــماره 55 به شــرح دادخواست به کلاسه 
3۶8۷/9۷ ح 54  از این شورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده که 
شادروان سمیه اعتمادی راد  بشناسنامه 123۷4  درتاریخ 9۶/4/1۶ اقامتگاه دائمي خود بدرود 

زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست به همسر و  مادر به اسامي: 
1-    مسعود صفی خانی نسیمی     به ش ش 834 نسبت با متوفی همسر.

2-   فاطمه شهبازی دستگرده  به ش ش 55  نسبت با متوفی مادر.
  ولاغیر.

اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا هرکسي 
اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي ظرف یک ماه به 

شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 54  شوراي حل اختلاف. م الف/395559

رونوشت آگهی حصروراثت

ماشــااله بیــات ، داراي شناســنامه شــماره 3 بــه شــرح دادخواســت به کلاســه 
3۶92/9۷ ح 1۰  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شــادروان استادمحمدحســن بیات بشناســنامه 21 درتاریــخ 9۷/1۰/23 
اقامتگاه دائمي خود بــدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به

 3 پسر و 4 دختر به اسامي: 
1- ماشااله بیات به ش ش 3 نسبت با متوفی فرزند.2-  علی محمد بیات به ش ش 1۰۰1۰ 
نسبت با متوفی فرزند.3-  اردشیر بیات به ش ش 1۰۰11 نسبت با متوفی فرزند.4- شهربانو 
بیات به ش ش 25 نســبت با متوفی فرزند.5- محترم بیات به ش ش ۷۶1 نسبت با متوفی 
فرزند.۶-   عفت بیات به ش ش 1۷4 نسبت با متوفی فرزند. ۷-  عصمت بیات  به ش ش 253 

نسبت با متوفی فرزند.
ولاغیر.

اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا هرکسي 
اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي ظرف یک ماه به 

شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 1۰  شوراي حل اختلاف. م الف/39494۶

رونوشت آگهی حصروراثت

ســید محمد جعفری، داراي شناســنامه شــماره 1۷5 به شــرح دادخواســت به کلاسه 
35۷8/9۷ ح 1۰  از این شورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده که 
شادروان سید محمد سینا جعفری بشناسنامه 12۷85۶9۷15  درتاریخ 9۶/12/29 اقامتگاه 

دائمي خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست به پدر به اسم: 
1-   سید محمد جعفری   به ش ش 12۷85۶9۷15 نسبت با متوفی پدر  ولاغیر.

اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا هرکسي 
اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي ظرف یک ماه به 

شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 1۰ شوراي حل اختلاف. م الف/39458۶

رونوشت آگهی حصروراثت

پره گل مرادی غریبوند، داراي شناســنامه شــماره 9۶ به شــرح دادخواســت به کلاســه 
3۶94/9۷ ح 1۰  از این شورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده که 
شادروان شهرام دره قائدی بشناسنامه 11۶3  درتاریخ 9۶/1۰/15 اقامتگاه دائمي خود بدرود 

زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست به مادربه اسم: 
1- پره گل مرادی غریبوند   به ش ش 9۶  نسبت با متوفی مادر  ولاغیر.

اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا هرکسي 
اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي ظرف یک ماه به 

شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 1۰ شوراي حل اختلاف. م الف/395549



 
در چند سال اخیر در بعضی از عروسی های شهر باب شده است که 
خواننده با اجرای آهنگ های به قول خودش خز نظیر »عسلِ« داود 
بهبودی از "جک و جوات"های مجلس درخواست می کند تا به صحنه 
بیایند. مهمانانی که وارد صحنه می شوند معمولا به شکل غلو شده ای  
می رقصند! این رقص ها به » خردادیانی« هم معروف است. در همین 
ارتباط داب اسمش های بسیاری هم عرضه می شود که در آنها با 
آهنگ ها ، پوشش ها و ادا اطوارهای به قول خودشان "جَک و جواتی" 

می رقصند.

اصطلاحِ "جک و جواد یا جوات" -که ظاهرا نوع شدید آنرا "خز و خیل" می 
نامند - اصطلاحی است که این روزها کاربرد زیادی یافته است. خز و خیل ها چه 
کسانی هستند؟ آیا آنطور که در برخی از شبکه های اجتماعی می خوانیم النگوی 
طلا، تی شرت هایی با عکس داریوش، شلوارهای پیله دار، چادر گُل مَنگُلی، 
پرپشت، کاپشن خلبانی، جوراب چینی، کتانی ورزشی چراغدار، ماشین  سیبیل ُ

سمند ، وجود برچسب یا آرم روی آستین کت خز و خیل است؟
نقطه مقابل خز و خیل می تواند باکلاس و آلامد)فَشن( باشد. خز و خیل برای 
همه چیز می تواند بکار رود: آنچه گوش می کنیم، آنچه می پوشیم، می گوییم، 
می خوریم و فکر می کنیم. در کل "اطوار"، " اشیاء" و "افکار" ما می توانند خز و 
خیل تلقّی شوند. باید توجه داشت که تعریف خز و خیل، امری سیالّ است. امروز 
ممکن است پدیده ای آلامد؛ و فردا خز و خیل تلقّی شود. به همین دلیل است که 
آدمها در خصوص مد، مراحل" افتخار تا انکار " را طی می کنند. یعنی زمانی به 
پایبندی خود به یک مد افتخار و زمانی دیگر پایبندی خود را به همان مد شدیدا 
انکار می کنند! زمانی سلیقه خود را به رخ می کشند و زمانی آنرا پنهان می کنند. 

یکی از ویژگی های مد، همه گیر شدن آن است. وقتی می گوییم که پدیده ای 
مد شده است یعنی آنکه بسیاری از افراد جامعه دنباله روی آن هستند. پرسش 
آن است که به این خاطر پدیده ای خزو خیل می شود که همه گیر می شود یا 
برعکس؛ چون از مد می افتد خز و خیل می شود؟ مثلا النگوی طلا به این خاطر 

خز و خیل تلقی می شود که خارج از مد غالب است؟
 موضوع دیگر "قدیمی بودن" است. آیا لزوما چیزهایی که به گذشته تعلّق 
دارند خزو خیل محسوب می شوند؟ آیا هر آنچه که به دهه های قبل تعلق 
دارد مستعد خز و خیل نامیده شدن است؟ مثلا به این دلیل که در قدیم مردان 
سیبیل داشتند امروزه دیگر سیبیل خز و خیل محسوب می شود؟ مثال های 
فراوانی وجود دارد که ناقض این برداشت است. مثلا چرا جوانانی که ظاهرشان 
آلامد)فشن( به نظر می رسد و اتفاقا سیبیلِ های بلندی هم دارند خز و خیل 
محسوب نشده؛ ولی راننده وانتی که کاپشن خلبانی و سیبیل های پرپشت دارد،  

خز تلقی می شود؟
ظاهرا چیزی فی نفسه خز و خیل نیست بلکه بستگی به آن دارد که "چه کسی" 
آنرا داشته باشد. اگر چه ظاهرا خز و خیل ها مکان جغرافیایی ندارند ولی نمی 
توان انکار کرد که تصاویر و ویژگی هایی که  از آنها ترسیم می شود غالبا به محلات 
کم درآمد شهرها تعلق دارد. نکته دیگر آنکه معمولا همیشه یک جریان اصلی 
و غالب مد در جامعه وجود دارد. اقلیتی هم هستند که از آن مدها پیروی نمی 
کنند و سبک زندگی خودشان را دارند. معمولا آن اقلیتی که به طبقات پایین 
اجتماعی تعلق دارند و سبک خودشان را هم دارند انگِ خز و خیل می خورند و در 
مقابل، آن اقلیت خارج از مدی که به طبقات بالا تعلق داشته و سبک خودشان را 
دارند، آلامد تلقی می شود. نمی توان انکار کرد که خز و خیل نامیدن دیگران، در 
بطن خود واجد نوعی تحقیر و سرزنش کردن سلیقه آنان است. در واقع فردی که 
دیگران را خز و خیل می نامد می خواهد برتری خود را به رخ بکشد. اینکه "من 
امروزی هستم و او خز و خیل است" در واقع  "من از نظر سلیقه در مرتبه بالاتر و او 

در مرتبه پایین تر قرار دارد".
جالب است. جوانانی دیگران را خز و خیل می نامند و در گوشه ای از شهر "خز 
پارتی" راه می اندازند. از خودشان فیلم می گیرند و از طریق شبکه های اجتماعی 
پخش می کنند. این در حالی است که عده زیادی از ساکنان شهر از همان 
وسایل ظاهرا خز و خیل- که مورد تمسخر قرار می گیرد- استفاده می کنند. 
در مقابل در قسمت دیگری از شهر هم هر چند خز و خیل پارتی برگزار نمی 
کنند ولی آلامدها را "سوسول" می نامند. در این دعوای "خز و خیل یا سوسول
 نامیدن ها" مسأله ای وجود دارد و آن اینکه " دیگریِ" متفاوت تحمّل نمی شود. 

"من" خوبم و "دیگری" بد است.

»اینترنت از معدود چیزهایی است 
که بشــر ســاخته ولی تماما درک 
نکرده اســت!« رگه هایی از امید و 
دلهره را می توان در بطن این جمله 
اریک اشمیت، مدیر گوگل، یافت. 
چنبره زدن صفر و یک های بی رحم 
پیرامون عرصه های مختلف زندگی بشــر، از تحقیق و پژوهش 
تا تفریح و خرید و ... تازگی ندارد. عرصه اطلاع رســانی نیز از این 
موج سهمگین بی نصیب نمانده و برخی معتقدند در عصر زوال 

مطبوعات مکتوب به سر می بریم.
در بحبوحه وقوع رنسانس، نیاز مســتمر توده مردم به آگاهی و 
توسعه صنعت چاپ »روزنامه« سربرآورد و »ویکلی نیوز« در لندن 
و »لاگازت« در پاریس نخستین جرایدی بودند که به گردآوری 
و بررسی وقایع و رویدادها پرداختند. حلقه مطبوعات مکتوب به 
سرعت توسعه یافت و جای خود را بین اقشار مختلف مردم باز کرد 

و علی رغم چالش های سیاسی و اقتصادی مقطعی، سر پا ماند.
بسیاری ظهور رسانه های دیداری و شنیداری را آغازی بر پایان 
عصر رسانه های مکتوب تصور می کردند و در عمل هم بسیاری 
از روزنامه ها و مجلات پرقدرت و پراشتراک وقت با دیدن رقیب 
خوش خط و خال و تازه از راه رسیده، قافیه را باختند و میدان را 
خالی کردند؛ اما آنچــه امروز در مرور وقایــع تاریخی آن دوران 
می بینیم این است که تلویزیون و رادیو علی رغم برنامه های جذاب 
و مخاطبان پر و پا قرصی که برای خود دست و پا کردند، نتوانستند 

مطبوعات مکتوب را از میدان به در کنند و به جایگاه خود در کنار 
»پدیده دیروز« و »پیر امروز« بسنده کردند.

بعد از پشــت ســر نهادن بحران رادیو و تلویزیون، رسانه های 
مکتوب با سونامی دیجیتالیزه شــدن اخبار و اطلاعات مواجه 
شده اند. گسترش فضای مجازی و شــهروندان سر در گریبانی 
که چشمانشان به ندرت از صفحه گوشی موبایل خارج می شود 
چالشــی جدی برای مطبوعات مکتوب اســت. اما مطبوعات 
مکتوب، به مانند پیری کهنه کار برادر تازه از راه رسیده خود را هم 
همچون امواج مسحور کننده رادیو و تلویزیون زیر بال و پر خود 

خواهد گرفت.
نکته ی که نباید از آن غافل شــد صحت و سقم و قابلیت استناد 
اخبار و اطلاعات در بازار مجازی-مکتوب اســت. در حال حاضر 
اینترنت ارزان تر، ســریع تر و فراگیرتر از هر زمان دیگری است و 
اکثریت قریب به اتفاق شهروندان هم به اپیلیکیشن های مختلف 
اطلاع رسانی دسترسی دارند. در این شرایط  شهروندی که به سواد 
رسانه ای چندانی مجهز نیست و به سبب دوری از کتاب و منابع 
معتبر اطلاعات، ورودی قابل توجهی ندارد، از تریبون اکانت های 
رنگارنگ خود به صورت شبانه روزی به ارائه خروجی می پردازد 
و این تهدیدی جدی برای آینده عرصه رســانه اســت. تبدیل 
افسارگسیخته خوانندگان به ایجاد کنندگان پیام خطری است 
که کمتر مورد توجه قرار گرفته است. به قول کریستوفر مارتین، 
نویسنده آلمانی »اگر همه قرار است بنویسند، پس چه کسی قرار 

است بخواند؟«

   فاطمه موسوی ویایه 

سال چهارم
شماره هفتاد و سه

14 اسفند139۷
2۷جمادي الثانیه 144۰

 صاحب امتیاز و مدیر مسئول: مجید محققیان
زیر نظر شورای سردبیری
   صفحه آرایی: نوسان

 چاپ: آینده

 آدرس: اصفهان، خیابان دانشگاه کوچه شماره 5 
ساختمان مرکز آموزش بازرگانی

 صندوق پستی: 81589818۶5
 تلفن: ۰31-32۶1۷859

 توزیع:آرمان پخش

متوسط قیمت خرید و فروش یک متر مربع واحد مسکونی در شهر تهران در بهمن  ماه   
امسال 9 میلیون و 9۷۰ هزار تومان بود که نسبت به ماه قبل و نسبت به ماه مشابه  سال 
قبل به ترتیب 1,۷ و 85.1 درصد افزایش نشان می دهد. به گزارش روابط عمومی بانک 
مرکزی، تعداد معاملات آپارتمان های مسکونی شهر تهران در بهمن ماه  سال 139۷ به 
93۰۰ هزار واحد مسکونی رسید که نسبت به ماه قبل و ماه مشابه  سال قبل به ترتیب 39 

و 49.2 درصد کاهش را نشان می دهد.

هوشیار فقیهی، معاون اقتصادی اتاق بازرگانی گفت: گوشت های وارداتی بعد از باز شدن 
به تشدید  اشاره  با  او  تا محل فروشگاه ها اسکورت می شود.  پلمپ در  خودرو های حامل، 
نظارت ها گفت: محموله گوشت های وارداتی بعد از باز شدن پلمپ در خودرو های حامل، تا 
محل  فروشگاه های محل توزیع به نوعی اسکورت می شود تا از رسیدن آن به دست مصرف 
کننده واقعی و هدف  اطمینان حاصل شود . فقیهی افزود: »البته این جزو وظایف قانونی ما 
نیست، ولی برای کنترل بازار نمی توانیم با این قبیل کالا ها بصورت عادی  برخورد کنیم . 

اسکورت گوشت وارداتی تا فروشگاه ها١,٧ درصد رشد قیمت مسکن در بهمن

طلاق در ایران

خز و خیل ها 
چه کسانی هستند؟

  هفته نامه
n a v a s a nW e e k l y

پیامبر اکرم )ص( 
حرص  و  باشید  معتدل  دنیا  طلب  در 
نزنید ، زیرا به هر کس هر چه قسمت 

اوست مي رسد.
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پیکسل علیه پاپیروس

آینده،  سال  سه  تا  است  آمده  خبرها  در 
بنگاه های خودروسازی، خصوصی خواهند 
شد. با توجه به جایگاه این صنعت در اقتصاد 
کشور و به تبع آن قدرت چانه زنی بالایی که 
در مناسبات سیاسی ایجاد می کند، بعید است 
بدون وجود عزم جدی برای باز کردن ساخت 
قدرت و حوزه سیاست، چنین صنعتی خصوصی شود. گروه های ذی نفع، 
به راحتی اجازه واگذاری بنگاه هایی چون ایران خودرو و سایپا را نمی دهند. 
حیات خلوت خصوصی است که باید حفظ شود. بنابراین، بدون عزم جدی 

مذکور،  اگر هم واگذار شود شامل حال " خصولتی " می شود. 
اما، حتی اگر به فرض محال، خصوصی سازی به روشی انجام گیرد که فارغ 
از خصولتی بودن باشد، بعید است بدون تغییراتی جدی در نطام حکمرانی 
کلان و شرکتی، موجب بروز اتفاق خاصی از نظر بهره وری و کارایی بشود. 
مالکیت خصوصی یا دولتی، بحثی است درخور اقتصادهایی که با مشکلات 
زیربنایی مربوط به حکمرانی رایج در اقتصاد ایران، مواجه نیستند. صرف 
نظر از درست یا نادرست بودن طرح مساله، بحث بر سر این است که اگر 
نمره مالکیت دولتی، از نظر معیار صرف اقتصادی عملکردی، برای مثال 
از 2۰، 1۷ باشد، چگونه می توان ان را به 19 ارتقا داد. در اقتصاد ایران، طرح 
این بحث از این زاویه به کل نادرست است. چرا که نمره مالکیت دولتی 
برای مثال  حدود ۷ ) بر طبق تجربه ی زیست شده و شواهد اماری مربوط 
به شاخص های مختلف کسب و کار و حکمرانی(  و نمره بخش خصوصی 
هم 9 است. هر دو، به دلیل حکمرانی ضعیف، عملکرد خیلی ضعیفی دارند. 

در مقام تمثیل، حکمرانی به مانند زمین،  و مالکیت دولتی و مالکیت 
خصوصی, از منظر انگیزشی مورد ادعای جریان متعارف اقتصادی 
و کارشناسی، به مانند دو نوع بذر مختلف است. اگر زمین شوره زار 
باشد، انتخاب بذر بهتر، مشکلی را حل نمی کند. اگر زمین حاصل خیز 

باشد، بذر ضعیف تر با فاصله ی نه چندان زیادی محصول به بار می دهد. 
در جایی که زمین شوره زار است، ابتدا باید آن را به زمینی حاصل خیز 
تبدیل کرد. تعامل سازنده با اقتصاد جهان و وصل شدن بنگاه ها به بنگاه های 
پیشروی جهانی، در قالب سرمایه گذاری های مشترک و ادغام های درون 

صنعت، از جمله الزامات حاصل خیز شدن زمین اقتصاد است.
در چین، از 4 بنگاه بزرگ خودروسازی، 3 مورد )از جمله سایک خودرو( 
کاملا دولتی هستند. با وجود این، تجربه ی بسیار موفقی دارند چرا که 
وصل به بنگاه های پیشرویی چون فورد، فولکس واگن، و فیات هستند و 
درست مدیریت می شوند. نمونه ی دیگر رنوی فرانسه است که پیش تر 
کاملا دولتی بود و از حدود دو دهه پیش به این سو سهامش واگذار شده 

ولی همچنان دولت سیاستگذار اصلی آن است.
به تعبیر جوزف استیگلیتز، برنده نوبل اقتصاد، "میزان مداخله دولت 

در اقتصاد فرع بر مساله است. اصل مساله، کیفیت مداخله است." وقتی 
کیفیت مداخله، به دلیل نظام حکمرانی ضعیف برآمده از تو در تویی 
نهادی، خیلی ضعیف باشد، پروژه خصوصی سازی نیز دچار شکست 
می شود. سر از فساد شدید در می آورد. همراه با مشکلات اجتماعی چون 
هفت تپه خوزستان و موارد دیگر می شود. در نهایت واحد تولیدی به آخر 
خط می رسد: تعطیل شدن و ورشکستگی، مانند بسیاری از واحدهای 

خصوصی شده.
زمین اقتصاد باید حاصل خیز شود. راه کارش در ابتدا خصوصی سازی 
نیست.  تغییرات نهادی معطوف به باز شدن سیاست و قدرت و تعامل 
سازنده با اقتصاد جهانی است.  بعد از این تحول مهم، خصوصی سازی، در 
جایی که لازم است، می تواند به شکل دموکراتیزه شده ی مردمی انجام 

شود و اثرگذار باشد.

نگاره

حرکت در خط انتقال آب

بی اثری خصوصی سازی در زمین شوره زار اقتصاد
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خبرگزاری ها از قول رییس کانون سردفتران 
ازدواج و طلاق امار واقعه ازدواج و طلاق در 
سال 9۶ را نقل کردند و نتیجه گرفتند در 
کل نزدیک به یک سوم ازدواج های ایران 
به طلاق منجر شده است. در سال 9۶ 

اساس علم  بر  ژورنالیستی  تحلیل  این 
مقایسه  است.  غلط  شناسی،  جمعیت 
نسبت طلاق به ازدواج های یکسال، اشتباه 
است، زیرا این دو واقعه در گروه جمعیتی 
یکسانی رخ نمی دهند، ازدواج در بین 
افراد مجرد و مطلقه رخ می دهد و طلاق 
در بین متاهلین و اساسا دو گروه جمعیتی 

جداگانه هستند.
همچنین طلاق هایی که در یک سال 
بخصوص روی می دهد ممکن است در 
سال قبل درخواست شده باشند، و معمولا 
بر پایه ازدواج هایی هستند که در سال های 
قبل رخ داده اند. بنابراین با توجه به تفاوتی 
که به طور مشهود میان افرادی که در 
معرض رویدادهای ازدواج و طلاق هستند 
وجود دارد، نسبت ازدواج به طلاق نمی 
تواند گویای وضعیت ازدواج و طلاق در 

کشور باشد. 
 برای پاسخ به پرسش "از هر چند ازدواج 
باید  شود؟"  می  ختم  طلاق  به  یکی 
امارهای  شامل  که  را  طولی  مطالعات 
مختلف چندین سال متوالی است، مدنظر 
قرار داد. مطالعات نشان می دهد، نیمی از 
طلاقها در پنج سال اول زندگی مشترک 
رخ می دهند و بر همین اساس می توان 

شاخص بقای ازدواج را برآورد کرد. 
نتایج مطالعه طولی انجام شده بر روی 
ازدواجهای رخ داده در سال 1391، تقریبا 
۷ درصد خانواده های شکل گرفته در آن 
سال، تا نیمه سال 139۶ در اثر طلاق 
دچار از هم گسیختگی شده اند. یعنی 
از هر 14 ازدواج رخ داده در سال 1391 
یکی تا نیمه سال 139۶ به طلاق ختم 
شده است، انتظار می رود همین درصد 
طلاق در سالهای آتی هم رخ دهد، یعنی از 
ششمین سال ازدواج تا پایان عمر زوجین. 
پس انتظار می رود در مجموع 14 درصد 
از کل ازدواجهای سال 91 به طلاق منجر 
شوند. یعنی از هر هفت ازدواج سال 91 تا 
زمان مرگ زوجین، یکی به طلاق ختم 
خواهد شد و همین مقدار نیز برای ازدواج 
های سال 9۶، برآورد می شود که کمتر از 
ادعایی  برآورد سی درصد طلاق  نصف 

ژورنالیستی است.
 کاهش ازدواج در سنوات اخیر و افزایش 
طلاق باعث شده تا رسانه هایی که اصرار 
بر استفاده از این شاخص با تفسیر اشتباه از 
آن دارند، موجی از هراس عمومی را با تأکید 
بر به طلاق انجامیدن یکی از هر پنج/چهار/

سه ازدواج ایجاد نمایند. باید دقت نمود 
که این بیان رسانه ای نادرست به درک 

نادرست موضوع نیز دامن زده است.
بررسی آماری درصد وقوع طلاق در بین 
متاهلان نشان می دهد که اتفاقا در سال 
9۶ از میزان طلاق اندکی کاسته شده 
است و از 8,8 در هزار در سال 93 به 8,4 در 
هزار در سال 9۶ رسیده است. اینکه گمان 
می رود کشور ما با بحران طلاق روبروست، 
حاصل دغدغه هاي دیگری است که باید 

مورد بررسی جامعه شناختی قرار گیرد.
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  ناهید زمانی

اثر هاله ای

 اقتصادرفتاری

بزرگترین  از  یکی  ثرندایک  ادوارد 
از  یکی  و  است  معاصر  روانشناسان 
آزمایش  های جالب روانشناسی را او انجام 
داده است. ثرندایک در مقاله  ای که در سال 
192۰ منتشر کرد آزمایشی را شرح داد 
که در آن از فرماندهان ارتش خواسته بود 
خصوصیات زیردستان خود را درجه  بندی کنند. ثرندایک در پی این 
بود که چگونه اثر یک ویژگیِ با کیفیت مانند هوش، سایر خصوصیات 

تأثیر  تحت  را  و صداقت  وفاداری  رهبری،  مانند  دیگر  شخصی 
قرار می  دهد.

 ثرندایک کشف کرد زمانی که افراد یک برداشت خوب از یکی از 
خصوصیات یک فرد انجام می  دهند تمایل پیدا می  کنند که سایر 

خصوصیات آن فرد را نیز خوب بدانند.
به عنوان مثال به این فکر کنید که یک فرد جذاب می  تواند اثر هاله-

 ای ایجاد کند. در این صورت مردم گمان می  کنند که او یک شخص 
مهربان، باهوش و جالب هم هست. اثر متضاد این موضوع نیز رخ 

می  دهد. احساسات منفی نسبت به یک خصوصیت فرد ممکن است 
سایر خصوصیات دیگر وی را نیز منفی جلوه بدهد.

مثال دیگر آن وقتی ست که معلمی از دانش آموزی ذهنیتی منفی 
به عنوان یک فرد »تنبل« می گیرد، در برخوردهای بعدی نیز ممکن 
است این پیش داوری بر قضاوت او تأثیر بگذارد. از این رو است که 
به معلمان توصیه می شود در هنگام تصحیح ورقه های امتحانی به 
اسامی دانش آموزان نگاه نکنند تا ذهنیت های قبلی بر نحوه قضاوت 

آنها تأثیر نگذارد.

رونوشت آگهی حصروراثت
علیرضا طاهریان حسین آبادی، داراي شناسنامه شماره 1 به شرح دادخواست به کلاسه 
3۶5۰/9۷ ح 54  از این شورا درخواست گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده 
که شادروان محمدرضا طاهریان حسین آبادی بشناســنامه 12۷22811۶۷  درتاریخ 
9۷/9/13 اقامتگاه دائمي خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست 

به پدر و مادربه اسامي: 
1-   علیرضا طاهریان حسین آبادی  به ش ش 1 نسبت با متوفی پدر.

2-  مرضیه رفیعایی به ش ش 425۶8  نسبت با متوفی مادر .
 ولاغیر.

اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
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